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ACTA DE LA SESSIÓ DE 
Ajuntament Ple 
 
Identificació de la sessió 
 
Núm.   8 /2016 
Caràcter: extraordinària  
Data: 22 de juliol de 2016 
Horari: de 9.15   a les 14.35  h. 
Lloc: Sala de Plens de Paeria 
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Rafael Peris Martín, Regidor 
Montserrat Parra Albà, Regidora 
Joan Gómez López, Regidor 
Sara Mestres Llussà, Regidora 
Antoni Postius Terrado, Regidor 
Maria Carme Culleré Llavoré, Regidora 
Francesc Josep Cerdà Esteve, Regidor 
Cristina Núria Simó Andreu, Regidora 
Rosa Maria Salmerón Pallarés, Regidora 
Marta Gispert Rocasalbas, Regidora 
Angeles E. Ribes Duarte, Regidora 
José Luis Osorio Fernández, Regidor 
Daniel Rubio Ruiz, Regidor 
José Maria L. Córdoba Alós, Regidor 
Carles Vega Castellví, Regidor 
Josep Maria Baiget Marqués, Regidor 
Núria Marín Casas, Regidora 
Pau Juvillà Ballester, Regidor 
Francesc Gabarrell Guiu, Regidor 
Dolores López Aguilar, Regidora 
Joan Vilella Jounou, Regidor 
Carlos González Iglesias Regidor 
Sergio Talamonte Sánchez  Regidor 
Jesús Gutiérrez Bustillo,  Secretari 
Jordi Sanuy Vallés,  Interventor 
Ma. Luisa Sanz Llavallol Tresorera  
Montse Tomàs Pallerols,  Oficial Major 
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ORDRE DEL DIA 
 
De conformitat amb allò previst en l'acord del "Règim de sessions plenàries i normes de 
funcionament del Ple", inclòs en el cartipàs municipal aprovat per l’Ajuntament Plenari 
en la sessió del dia 9 de juliol de 2015, s’ha procedir a convocar aquesta sessió 
extraordinària, denominada “Ple de Política Municipal sobre l’estat de la ciutat i 
l’actuació política del Govern”. 
 
Acordades en Junta de Portaveus les normes d’autoregulació del debat, es reflecteix en 
l’apartat d’intervencions d’aquesta acta el resum dels debats produïts durant el sessió. 
 
Tal com preveu l’esmentat acord del “Règim de sessions plenàries i normes de 
funcionament del Ple”, han estat presentades pels grups municipals tot un seguit de 
PROPOSTES DE RESOLUCIÓ que a continuació es transcriuen, reflectint les que han 
estat aprovades i les que han estat rebutjades i  fent constar el resultat de les votacions 
respectives. 
 
 
 
1.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL CO MÚ DE LLEIDA 
RELATIVA AL REGLAMENT DEL BANC DE TERRES DE L’AJUNT AMENT DE 
LLEIDA 
 
Amb 23 vots a favor dels grups municipals del Comú de Lleida, PSC, CiU, ERC-
Avancem, Crida per Lleida-CUP i PP i 4 abstencions dels Grup Municipal de C’s, 
s’acorda aprovar el punt següent: 
 
“1r. El Ple municipal acorda l’inici de tramitació del Reglament del Banc de Terres de 
l’Ajuntament de Lleida per tal que es redactin els informes preceptius, s’informi a la 
Comissió Informativa de polítiques de la gestió i promoció de la Ciutat i la sostenibilitat i 
retorni al Ple de la seva aprovació definitiva” 
 
Amb 5 vots a favor dels grups municipals de Comú de Lleida i ERC-Avancem, 8 vots en 
contra del Grup Municipal del PSC i 14 abstencions dels grups municipals de CiU, C’s 
Crida per Lleida-CUP i PP, s’acorda rebutjar  la proposta següent: 
 
“2n. El Reglament del Banc de Terres s’integrarà dins del Pla Operatiu de Horta prenent 
com a document de treball, per la seva redacció definitiva, el document annex a aquesta 
proposta de resolució”. 
 
Amb caràcter instrumental, el Ple acorda: 
 
“3r. Donar trasllat d’aquest acord a la Comissió Informativa de polítiques de la gestió, i 
promoció de la Ciutat i la sostenibilitat, al secretari municipal i a la Comissió Territorial 
de l’Horta”. 
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2.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL CO MÚ DE LLEIDA 
PER UN CANVI REGULADOR DE LA PRESTACIÓ DE LA RENDA MÍNIMA 
D’INSERCIÓ 
 
Amb 10 vots a favor dels grups municipals de Comú de Lleida, CiU i PP, 12 vots en 
contra dels grups municipals del PSC i C’s i 5 abstencions dels grups municipals d’ERC-
Avancem i  Crida per Lleida-CUP, s’acorda rebutjar  els punts següents: 
 
“1r. Quan un membre de la unitat familiar es pugui inserir laboralment de forma 
temporal, l’Ajuntament de Lleida mitjançant els serveis socials, estudiarà la cobertura de 
les necessitats bàsiques de forma econòmica equivalent a la prestació de la Renda 
Mínima d’Inserció, mitjançant ajuts d’urgència en el marc del Pla individual d’inserció i 
reinserció socials i laborals (PIR) de la unitat familiar contemplats a la Llei 10/1997, de 3 
de juliol, de renda mínima d’inserció, durant el període en què l’individu o un dels 
membres de la unitat familiar estigui tramitant la recuperació de la RMI, sempre que hi 
hagi capacitat pressupostària. 
 
.../... 
 
4t. El govern municipal preveurà en els propers pressupostos municipals una partida 
d’ajuts d’emergència a les famílies suficient per a la implantació d’un fons municipal 
d’urgència per atendre a les persones en aquests situacions”. 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar els punts següents: 
 
“2n. Instar al Govern de la Generalitat a regular la prestació de tal forma que el fet 
d’inserir-se al mercat laboral amb modalitats contractuals eventuals o temporals doni la 
suspensió d’aquesta i no pas la seva baixa. 
 
3r. Instar al Govern de la Generalitat a agilitzar els tràmits de recuperació de la RMI en 
cas de baixa d’una situació de contractació temporal d’un dels membres de la unitat 
familiar. 
.../... 
5è. Donar trasllat d’aquests acords als serveis socials municipals, i al Govern de la 
Generalitat de Catalunya”. 
 
 
3.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL CO MÚ DE LLEIDA 
PER ADEQUAR LES BASES DE CONTRACTACIÓ “EL PLEC DE C LÀUSULES 
ADMINISTRATIVES GENERALS DE CONTRACTACIÓ” 
 
Amb 13 vots a favor dels grups municipals de Comú de Lleida, CiU, ERC-EV i Crida per 
Lleida-CUP, 12 vots en contra dels grups municipals del PSC i C’s i 2 abstencions del 
Grup Municipal del PP, s’acorda aprovar el punt següent: 
 
“1. Modificar en un termini màxim de sis mesos el Plec de clàusules administratives 
generals de contractació aplicables als contractes de serveis de  subministrament, altres 
contractes administratius i als privats per introduir els següents aspectes: 
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• Introduir de forma general en el plecs de condicions administratives clàusules 
avaluables i puntuables, de preferència o d'exigència i condicions d’execució 
dels contractes de serveis, obres o subministraments, sobre aspectes ètics, 
laborals, d’igualtat de gènere, d’inclusió social i mediambientals. 

 
• Potenciar la contractació per lots de forma prioritària en tots els contractes que 

per la seva naturalesa es puguin subdividir en peces separades. 
 

• Augmentar la publicitat dels plecs de condicions i terminis de presentació de 
propostes en totes les contractacions.  

 
• Modificar els procediments de licitació i els plecs de condicions administratius 

per tal de  fer efectiu un paper actiu de la mesa de contractació en la decisió final 
sobre la proposta de contractació en les licitacions de l’Ajuntament. 

 
• Introduir de forma preceptiva clàusules de lluita contra els paradisos fiscals i 

d’exclusió de licitadors i règims sancionadors en els casos de defraudació fiscal i 
d’evasió d’impostos. 

 
• Introduir clàusules en les licitacions de subministraments sobre productes de 

proximitat, de baixa empremta de carboni i de condicions de producció ètiques”. 
 
Amb 15 vots a favor dels grups municipals de Comú de Lleida, CiU, ERC-EV, Crida per 
Lleida-CUP i PP i 12 vots en contra dels grups municipals del PSC i C’s, s’acorda 
aprovar  el punt següent: 
 
“2. Elaborar i publicitar un pla anual de contractació de l’ajuntament de Lleida que 
inclogui la totalitat dels contractes de serveis, subministraments i obres previstos per al 
proper exercici, amb els terminis de licitació, les modalitats de contractació i els imports”. 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar  el punt següent:  
 
“3r. Donar trasllat d’aquests acords al departament de contractació de l’ajuntament de 
Lleida”. 
 
 
4.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PP  PER A 
L’ELABORACIÓ D’UN PLA D’ACCIÓ PER FRENAR LES OCUPAC IONS IL·LEGALS 
D’HABITATGES 
 
Amb 23 vots a favor dels grups municipals del PP, PSC, CiU, C’s i ERC-Avancem  i 4 
vots en contra  dels grups municipals de Crida per Lleida-CUP i Comú de Lleida, 
s’acorda aprovar la proposta següent: 
 
1r.  L’Ajuntament de Lleida elaborarà un pla d’acció per frenar les ocupacions il·legals 
d’habitatges a la ciutat de Lleida, procedint a informar, en el cens d’habitatges buits, 
aquells que de forma fefaent es demostrin ocupats sense consentiment de la propietat, 
o que els veïns que sofreixen l’ocupació ho denunciïn.  
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2n. L’Ajuntament de Lleida, en quant tingui coneixement d’un habitatge ocupat 
il·legalment, informarà al propietari de l’immoble dels recursos i vies legals possibles per 
recuperar l’habitatge afectat. 
 
3r. L’Ajuntament de Lleida agilitzarà les inspeccions dels edificis o locals de la ciutat de 
Lleida on tingui constància d’una ocupació il·legal, amb caràcter preferent a aquelles 
ocupacions on es detectin actituds incíviques, i procedirà a aplicar els protocols de 
caràcter social, atenent a les necessitats en cada cas, i els que se’n derivin del Codi per 
a les bones pràctiques a l’Habitatge de Lleida. 
 
 
5.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PP  PER A UNA 
REDUCCIÓ EFECTIVA DE L’IMPOST SOBRE BENS IMMOBLES 
 
Amb 4 vots a favor dels grups municipals del PP i Comú de Lleida, 14 vots en contra 
dels grups municipals del PSC, C’s i Crida per Lleida-CUP i 9 abstencions dels grups 
municipals de CiU i ERC-Avancem, s’acorda rebutjar  la proposta següent: 
 
L’Ajuntament de Lleida procedirà a modificar el tipus de gravamen de l’Impost sobre 
Béns Immobles de béns de naturalesa urbana en les properes Ordenances Fiscals, amb 
l’objectiu de reduir de forma real la quota del rebut de l’IBI per a l’any 2017.  
 
 
6.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CRI DA PER LLEIDA-
CUP PER GARANTIR EL DRET A L’HABITATGE 
 
Amb 23 vots a favor dels grups municipals de Crida per Lleida-CUP, PSC  CiU, ERC-
Avancem, PP i Comú de Lleida i 4 abstencions del Grup Municipal de C’s, s’acorda 
aprovar  el punt següent: 
 
“1r. Compromís total de la Paeria amb la dació en pagament”. 
 
Amb 21 vots a favor dels grups municipals de Crida per Lleida-CUP, PSC, CiU, ERC-
Avancem i Comú de Lleida, 2 vots en contra del Grup Municipal del PP i 4 abstencions 
del Grup Municipal de C’s, s’acorda aprovar  el punt següent: 
 
“2n. Mobilitzar l’habitatge buit sota criteris socials, promovent règim sancionador a 
entitats financeres i grans tenedors immobiliaris que mantinguin habitatges buits o no 
compleixin amb les obligacions de cara a les comunitats de veïns i veïnes”. 
 
Amb 5 vots a favor dels grups municipals de Crida per Lleida-CUP i ERC-Avancem, 20 
vots en contra dels grups municipals del PSC, CiU, C’s i PP i 2 abstencions del Grup 
Municipal del Comú de Lleida, s’acorda rebutjar  el punt següent: 
 
“3r. Expropiar, sota criteris socials, habitatges buits a les entitats financeres”. 
 
Amb 4 vots a favor dels grups municipals de Crida per Lleida-CUP i Comú de Lleida i 23 
vots en contra dels grups municipals del PSC, CiU, C’s, ERC-Avancem i PP, s’acorda 
rebutjar  el punt següent: 
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“4t. Fomentar, juntament amb el teixit associatiu de la ciutat, l’acceptació i el 
recolzament del veïnat en casos d’ocupació d’habitatges d’entitats bancàries”. 
 
Amb 17 vots a favor dels grups municipals de Crida per Lleida-CUP, PSC ERC-
Avancem, PP i Comú de Lleida i 10 abstencions dels grups municipals de CiU i C’s, 
s’acorda aprovar  el punt següent: 
 
“5è. Exercir els drets de tanteig i retracte per frenar l’avenç dels fons d’inversió d’acord 
amb la legislació vigent”. 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar  els punts següents: 
 
“6è. Endegar campanyes de sensibilització sobre les necessitats detectades a la ciutat 
en matèria d’habitatge i sobre l’exercici del dret a l’habitatge i sensibilitzar sobre les 
necessitats residencials de la població, d’acord amb la disponibilitat pressupostària. 
 
7è. Promoure mesures incentivadores per tal que els petits propietaris cedeixin els pisos 
buits per lloguer social”. 
 
 
7.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CRI DA PER LLEIDA-
CUP PER INICIAR UN DEBAT OBERT SOBRE LA GESTIÓ DELS  SERVEIS 
PÚBLICS 
 
Amb 21 vots a favor dels grups municipals de Crida per Lleida-CUP, PSC, C’s, ERC-
Avancem, PP i Comú de Lleida i 6 abstencions del Grup Municipal de CiU, s’acorda 
aprovar  la proposta següent: 
 
“1r. Que la Paeria reiteri el compromís de fer públic l’estudi no més enllà del mes de 
setembre. 
 
2n. L’Ajuntament convocarà, abans de finalitzar l’any 2016, una jornada oberta sobre els 
models de gestió pública per a conèixer, avaluar i debatre iniciatives/casos de bones 
pràctiques sobre la gestió de serveis públics en el marc europeu”. 
 
 
8.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CRI DA PER LLEIDA-
CUP  PER A LA CONSTRUCCIÓ D’UN PROCÉS CONSTITUENT D E BAIX CAP A 
DALT  
 
Amb 5 vots a favor dels grups municipals de Crida per Lleida-CUP i ERC-Avancem, 14 
vots en contra dels grups municipals del PSC, C’s i PP i 8 abstencions dels grups 
municipals de CiU i Comú de Lleida, s’acorda rebutjar  la proposta següent: 
 
“Que la Paeria constitueixi una comissió popular formada per càrrecs electes de la 
Paeria, representants dels moviments socials, populars i sindicals de la ciutat de Lleida, 
així com totes aquelles ciutadans  interessades en participar-hi. Aquesta comissió haurà 
de ser l’encarregada de plantejar un procés de debat ciutadà per tal d’establir, des de 
l’àmbit municipal, les línies mestres a desenvolupar per a la constitució de la futura 
República Catalana”.  
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9.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D’ERC- AVANCEM SOBRE 
UN PLA DIRECTOR DEL RIU SEGRE 
 
Per unanimitat s’acorda, aprovar  la proposta següent: 
 
1r. L’Ajuntament de Lleida,en cooperació amb les administracions competents, 
elaborarà un pla director del riu Segre al seu pas per Lleida que defineixi un nou model 
global d’ús, gestió i gaudi del riu que faci compatibles els aspectes productius, 
ambientals, culturals, esportius, de lleure i paisatgístics de tot el tram urbà i periurbà del 
Segre al llarg del terme municipal de Lleida i doni compliment a la Directiva Marc de 
l’Aigua. 
 
2n. L’Ajuntament de Lleida, endegarà un procés participatiu obert a tota la ciutadania en 
general i a les entitats i associacions en particular, per fer les propostes, observacions i 
aportacions que creguin necessàries per a l’elaboració d’aquest pla director. 
 
3r. La redacció definitiva del pla director del riu Segre al seu pas per Lleida 
s’encarregarà a experts, que donaran unitat i coherència al text final, d’acord amb les 
disponibilitats pressupostàries. 
 
4t. El pla director resultant s’incorporarà al text definitiu del nou Pla d’Ordenació Urbana 
Municipal de Lleida que s’aprovi properament, d’acord a la normativa urbanística 
aplicable 
 
 
10.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D’ERC -AVANCEM EN 
DEFENSA DELS MUSEUS 
 
Amb 23 vots a favor dels grups municipals d’ERC-Avancem, PSC, CiU, Crida per Lleida, 
CUP, PP i Comú de Lleida i 4 abstencions del Grup Municipal  de C’s, s’acorda aprovar  
la proposta següent: 
 
1r. L’Ajuntament de Lleida es ratifica en els acords presos a la Moció en defensa de la 
unitat de les col·leccions del Museu Nacional d’Art de Catalunya i El Museu de Lleida, 
aprovada en el Ple ordinari d’aquesta corporació corresponent del mes de juny, de data 
1 de juliol de 2016. 
 
2n. L’Ajuntament de Lleida dóna suport a la Resolució 255/XI del Parlament de 
Catalunya, sobre les obres d’art del monestir de Sixena, en què s’insta el Consell 
Executiu de la Generalitat a emprendre totes les accions necessàries per garantir que 
les obres d'art sacre procedents del monestir de Sta. Maria de Sixena continuïn a 
Catalunya, en base a les competències previstes en l'Estatut d'Autonomia de Catalunya, 
la Llei de Museus i la Llei de Patrimoni Cultural Català. 
 
3r. L’Ajuntament de Lleida dóna suport a les accions legals el Departament de Cultura 
de la Generalitat de Catalunya, amb l’Honorable Conseller Santi Vila al capdavant, 
emprengui per aconseguir la nul·litat de les sentències que obliguen a lliurar a l'Aragó 
les noranta-set obres d'art procedents del monestir de Sta. Maria de Sixena, afectades 
per aquest litigi. 
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4t. L’Ajuntament de Lleida dóna suport a les accions legals que el Consorci del Museu 
de Lleida, Diocesà i Comarcal emprengui per impedir que les peces preservades i 
exposades en aquest Museu en siguin retirades i apartades del seu fons. 
 
5è. Es donarà trasllat dels presents acords al Parlament de Catalunya, a la Conselleria 
de Cultura de la Generalitat de Catalunya i al Consorci del Museu de Lleida, Diocesà i 
Comarcal. 
 
 
11.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DELS GRUPS MUNICIPALS D’ ERC-AVANCEM, 
CiU I CRIDA PER LLEIDA- CUP, SOBRE LA RECOMANACIÓ D EL SÍNDIC DE 
GREUGES EN RELACIÓ AL FOMENT DE L’ÚS DEL CATALÀ I A LTRES ACORDS 
RELACIONATS 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar  els punts següents: 
 
“1r.  L’Ajuntament de Lleida expressa el màxim respecte a la figura del Síndic de 
Greuges, en reconeix l’autoritat i se sotmet a les recomanacions i advertiments que, en 
exercici de les seves atribucions, faci a la Corporació. 
 
2n. L’Ajuntament de Lleida, donant compliment a la recomanació feta pel Síndic de 
Greuges de Catalunya assumeix, d’acord amb la Llei 1/1998, de 7 de gener, de política 
lingüística, l'obligació de les administracions locals de fomentar la imatge pública i l’ús 
del català”. 
 
Amb 21 vots a favor dels grups municipals d’ERC-Avancem, PSC, CiU, Crida per Lleida-
CUP i Comú de Lleida i 6 vots en contra dels grups municipals de C’s i PP, s’acorda 
aprovar  els punts següents: 
 
“3r. L’Ajuntament de Lleida, donant compliment a la recomanació més concreta feta pel 
Síndic de Greuges de Catalunya, emprarà el català normalment en les comunicacions i 
les notificacions adreçades a persones físiques o jurídiques residents en l'àmbit 
lingüístic català. 
 
4t. L’Ajuntament de Lleida prendrà les mesures necessàries perquè la informació 
complementària del senyals de trànsit estigui en llengua catalana, com a norma general, 
considerant que només cal fer ús de la llengua castellana quan la grafia catalana que 
acompanya el pictograma pugui comportar indefensió per a les persones. 
 
../...  
L’Ajuntament de Lleida es reafirma en els següents acords, presos en el Ple del dia 31 
de juliol de 2015: 
6è a) Que la Paeria renovi el seu compromís amb la normalització de la llengua catalana 
en el si de la institució i en la relació amb totes les lleidatanes i tots els lleidatans”. 
 
Amb 13 vots a favor dels grups municipals d’ERC-Avancem, CiU, Crida per Lleida-CUP i 
Comú de Lleida i 14 vots en contra dels grups municipals del PSC, C’s i PP, s’acorda 
rebutjar  els punts següents: 
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“5è. L’Ajuntament de Lleida manifesta que, en el context de la normativa vigent, 
considera innecessària la modificació del Reglament d’usos lingüístics de l’Ajuntament 
de Lleida. 
 
“6è. L’Ajuntament de Lleida es reafirma en els següents acords, presos en el Ple del dia 
31 de juliol de 2015: 
 
.../... 
6è b) Reiterar el compromís de l’Ajuntament de Lleida amb la llengua catalana com a 
llengua pròpia de Catalunya i, per tant, de Lleida, i el seu ús preferent en tots els àmbits 
de decisió municipal i de tracte a la ciutadania”. 
 
Amb 21 vots a favor dels grups municipals d’ERC-Avancem, PSC, CiU, Crida per Lleida-
CUP i Comú de Lleida, 4 vots en contra del Grup Municipal de C’s i 2 abstencions del 
Grup Municipal del PP, s’acorda aprovar el punt següent: 
 
.../... 
“ L’Ajuntament de Lleida es reafirma en els següents acords, presos en el Ple del dia 31 
de juliol de 2015: 
 
.../... 
6è c) Reiterar el compromís de l’Ajuntament de Lleida amb l’especial protecció de la 
llengua catalana, com a garantia dels drets lingüístics dels ciutadans i les ciutadanes”. 
 
 
12.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE C’ S PER LA 
DINAMITZACIÓ DE LA RAMBLA DE FERRAN 
 
Amb 16 vots a favor dels grups municipals de C’s, PSC, Crida per Lleida-CUP i PP, 3 
vots en contra del Grup Municipal d’ERC-Avancem i 8 abstencions dels grups 
municipals de CiU i Comú de Lleida, s’acorda aprovar els punts següents: 
 
“1r. Convocatòria de tallers participatius adreçats a veïns i professionals perquè aportin 
idees en el nou projecte de Rambla Ferran.  
 
2n. Convocatòria d'ajuts i microcrèdits per a l'obertura de negocis.  
 
3r. Promoure que institucions i entitats de la ciutat hi programin activitats de caràcter 
periòdic”. 
 
Amb 16 vots a favor dels grups municipals de C’s, PSC, Crida per Lleida-CUP i PP i 11 
vots en contra dels grups municipals  de CiU, ERC-Avancem i Comú de Lleida, s’acorda 
aprovar el punt següent: 
 
.../... 
“4t. Instar la Generalitat a recuperar els compromisos adquirits al Pla de Barris”. 
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13.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE C’ S PER LA 
INSTAL·LACIÓ DE PANELLS INFORMATIUS D’EDIFICIS HIST ÒRICS 
DESAPAREGUTS O EXISTENTS DELS QUALS NO HAGI INFORMA CIÓ IN SITU  
 
Amb 16 vots a favor dels grups municipals de C’s, PSC, Crida per Lleida-CUP i PP,5 
vots en contra d’ERC-Avancem i Comú de Lleida i 6 abstencions del Grup Municipal de 
CiU, s’acorda aprovar la proposta següent: 
 
1r. El Consell del Patrimoni encomanarà un informe en el que faci constar aquells 
edificis desapareguts de la ciutat que calgui posar en valor i facilitant mitjançant el 
desenvolupament de les fites monumentals la informació necessària per l’adequada 
comprensió. 
 
2n. El Consell del Patrimoni elevarà al Ple el programa d’inversions conseqüent per a 
que sigui considerat en els corresponents pressupostos de l’Ajuntament de Lleida. 
 
 
14.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE C’ S PER 
L’INCREMENT DE LES AJUDES SOCIALS MUNICIPALS 
 
Amb 20 vots a favor dels grups municipals de C’s, PSC, CiU i PP i 7 abstencions dels 
grups municipals d’ERC-Avancem, Crida per Lleida-CUP i Comú de Lleida, s’acorda 
aprovar la proposta següent: 
 
1r. Incrementar la partida de cohesió social i ocupació en 500.000 € per als pròxim 
pressupostos de 2017. 
 
2n. Informar a la Regidoria per a les polítiques de drets a les persones de l’augment de 
la partida destinada a fins socials perquè siguin els tècnics els que decideixin, al seu 
millor criteri, la seva aplicació. 
 
 
15.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CI U SOBRE 
ASPECTES URBANÍSTICS DE LA CIUTAT DE LLEIDA 
 
Amb 10 vots a favor dels grups municipals de CiU, PP i Comú de Lleida, 12 vots en 
contra dels grups municipals del PSC i C’s i 5 abstencions dels grups municipals d’ERC-
Avancem Crida per Lleida-CUP, s’acorda rebutjar el punt següent: 
 
“1r. Sobre la urbanització del solar del barri de Balàfia situat entre la plaça dels Països 
Catalans, carrer Corregidor Escofet i avinguda Torre Vicens, que ja compta amb la 
partida pressupostària l’any 2016, que l’Ajuntament de Lleida es comprometi a: 

A. Proposem que es respecti el plànol original de la plaça projectada en aquest 
solar, amb l’aparcament, els punts de llum, papereres, bancs, arbrat i jocs 
per la canalla. En cap cas es canviarà el projecte sense el concurs dels veïns 
afectats 

B. Demanem que abans d’acabar l’any es procedeixi a treure a licitació pública 
l’arranjament d’aquesta plaça, en els termes previstos inicialment. 
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C. Que s’adeqüi també la zona per evitar les filtracions d’aigua que causen les 
contínues inundacions als pàrquings dels edificis de Rambla Corregidor 
Escofet núms. 80,82,84 i 86. 

 
Amb 24 vots a favor dels grups municipals de CiU, PSC, C’s, Crida per Lleida-CUP, PP i 
Comú de Lleida i 3 abstencions del Grup Municipal d’ERC-Avancem, s’acorda aprovar 
els punts següents: 
 
“2n. Sobre l’elaboració d’un estudi d’avaluació per adequar les instal·lacions esportives i 
l’entorn del Camp d’Esports, que l’Ajuntament de Lleida es comprometi a: 

A. Que l’equip de govern designi un equip de tècnics que faci un diagnòstic real de 
l’estat actual de les instal·lacions i que aquest equip proposi un pla de xoc per 
posar solució als diferents problemes que planteja el recinte.  

B. Que presentin un projecte de manteniment i adequació per tal de condicionar les 
instal·lacions i que aquest projecte es posi en coneixement de tots els Grups 
Municipals. 

C. Que el projecte presentat pels tècnics vagi acompanyat d’un pressupost 
assumible per part de l’Ajuntament i que es pugui realitzar per fases per tal que 
aquest sigui totalment viable i no quedi en desús per un problema econòmic. 

D. Que l’adjudicació de les obres es faci en concurs públic tan si són contractes 
majors com si són menors i on hi pugui accedir qualsevol empresa de la ciutat. 
Que hi hagi la tutela de l’Ajuntament de Lleida i dels tècnics de la Paeria perquè 
les obres es duguin a terme de manera adequada.  

 
3r. Sobre el Pla General de Raimat pel setembre per la construcció d’habitatges per a 
joves i pel condicionament del clavegueram, que l’Ajuntament de Lleida es comprometi 
a: 

A. Que l’equip de govern de l’Ajuntament de Lleida endegui la modificació del 
Pla General de l’EMD de Raimat al setembre per donar sortida als 11 
habitatges del carrer Tempranillo. 

B.  Que l’Ajuntament de Lleida inclogui en el Pla d’Inversions d’Aigües el 
clavegueram de l’EMD de Raimat per solucionar els problemes de salubritat. 

 
4t. Sobre l’arranjament dels camins de Sucs, que l’Ajuntament de Lleida es comprometi 
a: 

A. Incloure en el Pla de Camins que s’està elaborant aquells del terme de l’EMD 
de Sucs i que programi les actuacions de manteniment en el marc dels 
acords amb l’EMD. 

B. En el mateix sentit que l’equip de govern es comprometi al desbrossament 
de voreres i cruïlles de tots i cadascun dels camins de Sucs  de forma anual, 
especialment a l’època de treball intens al camp, amb calendarització i 
comunicació als veïns i veïnes per seu coneixement.  

 
 
16.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CI U SOBRE 
ASPECTES ECONÒMICS DE LA CIUTAT DE LLEIDA 
 
Amb 8 vots a favor dels grups municipals de CiU i Comú de Lleida, 14 vots en contra 
dels grups municipals del PSC, C’s i Crida per Lleida-CUP i 5 abstencions dels grups 
municipals d’ERC-Avancem i PP, s’acorda rebutjar  els punts següents: 
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“1r.Sobre l’impost de Béns Urbans Immobles (IBI) per als habitatges situats en sòl rústic 
en tota la zona de l’Horta de Lleida que l’equip de govern municipal en l’expedient de les 
ordenances fiscals per a l’any 2017 es comprometi a: 

A) Que a l’empara de l’article 74 del RD 2/2004 es rebaixi l’Impost de bens 
immobles urbans a aquells habitatges situats en sòl rústic en tota la zona 
de l’Horta de Lleida que hi viuen i treballen en una bonificació adient i 
coherent tenint en compte diferents aspectes que es debatran i decidiran 
a la Comissió Territorial de L’Horta de Lleida. 
 

.../... 
 
2n. Sobre la fiscalitat: 

A. Que l’equip de govern en l’expedient de les ordenances fiscals per a l’any 
2017 es comprometi a: Rebaixar l’Impost de circulació d’aquells vehicles que 
comprin les empreses i autònoms en un 20% durant el primer any. 

B. Que l’equip de govern municipal, durant el segon semestre de l’any actual, 
estudiï, redacti i, si s’escau, sotmeti a debat d’aquest Ple Municipal, una 
ordenança municipal que permeti l'execució alternativa al pagament d’aquells 
deutes que es preveuen com incobrables (casos d’insolvència) amb la 
Hisenda Municipal de l'Ajuntament de Lleida mitjançant la realització de 
treballs en benefici de la comunitat, amb la finalitat següent: 

a. Oferir una alternativa que permeti, en circumstàncies justificades i de 
conformitat amb la persona interessada, realitzar l’obligació del 
pagament d’un deute municipal a través de la realització de treballs 
en benefici de la comunitat per fer front a aquell amb una prestació 
personal mitjançant un treball d’interès col·lectiu, quan la prestació 
patrimonial no sigui possible realitzar-la amb diners. 

b. Únicament podran optar-hi les persones físiques que siguin residents 
al terme municipal de Lleida, que comptin amb un informe tècnic 
favorable emès pels Serveis Socials i econòmics municipals, on 
s’acrediti una situació de necessitat socioeconòmica del nucli de 
convivència de la persona interessada. 

c.  
.../... 
 
4t. Sobre els acords presos en l’aprovació dels pressupostos de l’Ajuntament de Lleida 
per a l’any 2016, que l’equip de govern executi els projectes acordats i que compten 
amb la corresponent partida pressupostària l’any 2016, i que resta pendent la seva 
iniciació, que són els següents: 
 

A. Manteniment dels camins de l’Horta i per a la realització d’un circuit de 
Running i BTT (+150.000 €)              

B. Promoció per dinamitzar el comerç del barri de la Mariola (50.000 €) 
C. Basses d’Alpicat: realització i arranjament dels accessos i millores de les 

instal·lacions esportives (260.000 €) 
D. Pla d’Habitatge Social de la Fundació Arrels  (250.000.-E) 
E. Reforçar l’enllumenat públic de la ciutat de Lleida (100.000 €) 
F. Pla d’ocupació per a col·lectius amb discapacitats d’entitats Lleidatanes 

sense ànim de lucre (300.000 €) 
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G. Beques per a pagar part de les quotes corresponents a activitats 
extraescolars de caràcter cultural o esportiu (50.000 €) 

H. Millores i  reparacions de les instal·lacions esportives (400.000 €) 
I. Urbanització segons projecte realitzat del solar del barri de Balàfia situat 

entre la Plaça dels Països Catalans – Carrer Corregidor Escofet - Av. Torre 
Vicens  

J. Asfaltatge del terreny annex al pavelló Onze de Setembre i la construcció 
d’un cobert en el mateix pavelló (60.000 €)”. 

 
Amb 20 vots a favor dels grups municipals de CiU, PSC, C’s i Comú de Lleida i 7 
abstencions dels grups municipals d’ERC-Avancem Crida per Lleida-CUP i PP, s’acorda 
aprovar  el punt següent: 
 
“Sobre l’impost de Béns Urbans Immobles (IBI) per als habitatges situats en sòl rústic en 
tota la zona de l’Horta de Lleida que l’equip de govern municipal en l’expedient de les 
ordenances fiscals per a l’any 2017 es comprometi a: 
 

B) Que d’acord amb la legislació actual, l’Ajuntament de Lleida apliqui 
aquelles mesures que estiguin al seu abast per tal de reduir l’impacte de 
la mesura de revisió dels valors cadastrals rústics i com a mínim aquesta 
revisió no els hi suposi un augment de la quota a pagar”. 

 
Amb 6 vots a favor del grup municipal de CiU, 14 vots en contra dels grups municipals 
del PSC, C’s, i Crida per Lleida-CUP i 7 abstencions dels grups municipals d’ERC-
Avancem, PP i Comú de Lleida, s’acorda rebutjar el punt següent: 
 
“3r. Sobre la rebaixa de l’IBI a la ciutat de Lleida, que l’equip de govern en l’expedient de 
les ordenances fiscals del 2016 es comprometi a: 
 

A. Rebaixar l’Impost de bens immobles a tots els ciutadans i de manera lineal 
en un 5% de la quota liquida (disminuint, per tant el tipus de gravamen 
aplicable en un 5%)”. 

 
 
17.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL P SC PER UNA 
MOBILITAT TERRITORIAL SOSTENIBLE 
 
Amb 20 vots a favor dels grups municipals del PSC, CiU, C’s i PP i 7 vots en contra dels 
grups municipals d’ERC-Avancem, Crida per Lleida-CUP i Comú de Lleida, s’acorda 
aprovar  el punt següent: 
 
“1r L’Ajuntament de Lleida insta al Govern de l’Estat que: 

1.1 Impulsi el procés de desdoblament de la N240 entre Lleida i Borges Blanques”. 
 
Amb 22 vots a favor dels grups municipals del PSC, CiU, C’s, Crida per Lleida-CUP i PP 
i 5 vots en contra dels grups municipals d’ERC-Avancem i Comú de Lleida, s’acorda 
aprovar  les propostes següents: 
 
 “L’Ajuntament de Lleida insta al Govern de l’Estat que: 
.../... 
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       1.2. Redacti el projecte d’enllaç de l’A14 direcció Lleida que ha de facilitar a futur 
l’accés a l’avinguda de Pinyana. 
       1.3. Redacti el projecte d’enllaç entre l’A2 que ha de facilitar la connexió amb la 
C13B o variant Sud”. 
 
 “ L’Ajuntament de Lleida d’acord amb el que està establert en el Pla de l’Estació insta al 
Govern de l’Estat que: 
 
.../... 
       4.3 Que a través de la Secretaria d’Estat d’Edudació, Formació Professional i 
Universitats augmenti els ombralls per l’assignació de Beques per a la Mobilitat.”. 
 
Amb 24 vots a favor dels grups municipals del PSC, CiU, C’s, Crida per Lleida-CUP, PP 
i Comú de Lleida i 3 vots en contra del Grup Municipal d’ERC, s’acorda aprovar  el punt 
següent: 
 
 “2n. Així mateix, l’Ajuntament de Lleida insta a la Generalitat de Catalunya que: 
 

1. Avanci en el projecte de desdoblament de la C13 entre Lleida i Balaguer. 
2. Iniciï els treballs – projecte executiu – de connexió entre la C13b i l’A2 per 

facilitar la comunicació entre les Variants Sud i Nord”. 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar  els punts següents: 
 
“3r. L’Ajuntament de Lleida insta als governs de l’Estat i la Generalitat que treballin en la 
comunicació de l’oferta de sol logístic i industrial de les Terres de Lleida, present i de 
futur, amb els corredors ferroviaris d’interès general, els ports de Tarragona i Barcelona  
i la comunicació amb la plataforma aeroportuària d’Alguaire. 
 
4t. L’Ajuntament de Lleida d’acord amb el que està establert en el Pla de l’Estació insta 
al Govern de l’Estat que: 
 
      4.1 Procedeixi a la desafectació del domini públic ferroviari dels terrenys 
corresponents a les unitats d’actuació del Pla que permetin la seva cessió a la Paeria 
per facilitar la construcció de la nova Estació d’Autobusos de Lleida i el 
desenvolupament de la resta d’actuacions previstes al planejament urbanístic. 
      4.2 Que Renfe faciliti la integració tarifària dels serveis del que n’és titular per 
incentivar la intermodalitat en una escala regional. 
 
.../... 
      4.4 I que revisi el sistema tarifari d’abonaments del transport per a que les persones 
que per raons de salut, professionals, o educatives hagin de traslladar-se de forma 
freqüent a centres prestadors de serveis com Barcelona o Saragossa. 
 
5è. Així mateix, instem a la Generalitat de Catalunya que: 
 

1. Procedeixi a la licitació de les obres de la nova Estació d’Autobusos d’acord al 
projecte redactat un cop els terrenys a l’efecte estiguin en situació de 
disponibilitat. 
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2. Per altra banda, que l’ATM – Autoritat Territorial de Transport – iniciï els estudis 
necessaris per transformar el sistema radial de la xarxa ferroviària en un sistema 
regional de rodalies, integrat com un/amb el sistema de transport urbà. 
 

3. Que l’ATM avanci en les negociacions amb operadors per a la integració tarifària 
de nous serveis que permeti una major mobilitat urbana i interurbana i resolgui 
situacions de discriminació per raons de servei i tarifa. 

4. I finalment, que impulsi la comercialització on line dels títols dels viatges siguin 
Rodalies de Lleida siguin trens regionals. 

 
6è. Comunicar aquesta resolució al Ministeri de Fomento, a ADIF, a la Conselleria de 
Territori i Sostenibilitat i a l’ATM”. 
 
 
18.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL P SC PER 
L’EFICIÈNCIA I LA QUALITAT DEL NOSTRE SISTEMA SANIT ARI 
 
Amb 25 vots a favor dels grups municipals del PSC, CiU, C’s, ERC-Avancem, Crida per 
Lleida-CUP i PP i 2 abstencions del grup Municipal del Comú de Lleida, s’acorda 
aprovar  el punt següent: 
 
“1r. L’Ajuntament de Lleida insta al Govern de l’Estat: a que el finançament de salut, 
sigui irrenunciable. Aquest és un bé aconseguit i construït entre tots, implantat a la 
nostra societat sense marxa enrere i emmarcat en el concepte més elemental de justícia 
social. És necessari que es produeixi un gran pacte entre totes les forces polítiques, els 
agents socials, els professionals i els ciutadans, amb la finalitat de preservar els 
principis del nostre sistema sanitari i promoure aquelles canvis que facin viable la seva 
sostenibilitat”. 
 
Amb 22 vots a favor dels grups municipals del PSC, CiU, C’s, Crida per Lleida-CUP i 
PP, 3 vots en contra del Grup Municipal d’ERC-Avancem i 2 abstencions del Grup 
Municipal del Comú de Lleida, s’acorda aprovar  els punts següents: 
 
“2n. L'Ajuntament de Lleida insta al Govern de la Generalitat a tornar a fer atractiu per la 
nostra joventut, una bona xarxa d'hospitals i de centres d'assistència primària on dur a 
terme la seva activitat assistencial de forma satisfactòria, un bon sistema de formació 
d'especialistes, i la possibilitat d'exercir activitats acadèmiques a través de la docència i 
la recerca. Deixant de ser el sistema, amb els salaris més baixos dels països del nostre 
entorn.  
Els joves metges i metgesses són el futur de la nostra Medicina i del nostre sistema de 
salut. Els ajustos pressupostaris no han de malmetre la qualitat de la formació dels 
metges joves ni les seves possibilitats de desenvolupament professional. Seria 
malbaratar el que s'ha aconseguit i, pitjor encara, enterrar el futur.  
 
3r. L'Ajuntament de Lleida insta al Govern de la Generalitat a gestionar la coordinació de 
recursos des del mateix territori, tenint en compte la ruralitat i dispersió. Implicant més 
els Ajuntaments en la gestió dels sistemes sanitaris i els seus recursos.  
 
 
 



 
 

 16

4t. Les Institucions facilitaran les eines per tal de que els professionals es puguin 
organitzar i que cada territori disposi d'un programa de pacients crònics complexos, amb 
un sistema clar d'identificació de pacients, rutes assistencials definides, i una bona 
coordinació entre atenció primària, hospitalària i serveis socials, per tal de millorar 
l'estratègia de promoció de la salut i l'educació sanitària.  
 
5è. L'Ajuntament de Lleida insta al Departament de Salut del Govern de la Generalitat a 
planificar les necessitats d’especialistes a formar en el sistema públic de salut en funció́ 
de les necessitats de salut de la població́. Assegurar un mapa sanitari amb una justa i 
equitativa provisió́ de serveis a tota la població́ de Catalunya, sense desequilibris 
injustificats, i a la restauració de la plantilla mèdica i d'infermeria imprescindible per una 
correcta praxi.  
 
.../...  
 
8è. L'Ajuntament de Lleida insta al Departament de Salut del Govern de la Generalitat a 
promoure la planificació futura de l'atenció en salut conjuntament amb el pacient i la 
família. Treballant les voluntats anticipades i registrant els acords presos en algun tipus 
de document que sigui accessible pels professionals sanitaris que hagin d'intervenir. 
 
9è.  L'Ajuntament de Lleida insta al Departament de Salut del Govern de la Generalitat a 
Adequar el pes específic de la despesa en salut mental dins la sanitat a la seva 
importància. No hi ha salut sense salut mental.  Incentivar polítiques de promoció́ de la 
salut mental en tots els àmbits de la societat i especial- ment en infància i adolescència, 
també́ intervencions contrastades en prevenció́ de patologia mental, consum de 
substancies i suïcidi”. 
 
Amb 23 vots a favor dels grups municipals del PSC, CiU, C’s, ERC-Avancem i PP i 4 
abstencions del  Grup Municipal de Crida per Lleida-CUP i Comú de Lleida, s’acorda 
aprovar  el punt següent: 
 
“6è. L'Ajuntament de Lleida insta al Departament de Salut del Govern de la Generalitat a 
variar els protocols de recursos pensats en clau d'àrea metropolitana, per millorar el seu 
funcionament a les nostres comarques. El desplegament de les noves ambulàncies del 
SEM està generant "inseguretat entre els professionals i ineficiència". El que suposa 
una pèrdua de qualitat assistencial, ja que l'UCI mòbil deixa de tenir un metge a bord i 
càrrega de responsabilitats a infermeres en atenció o diagnòstic de víctimes”. 
 
Amb 20 vots a favor dels grups municipals del PSC, CiU, C’s i PP, 2 vots en contra del 
Grup Municipal de Crida per Lleida-CUP i 5 abstencions dels grups municipals d’ERC-
Avancem i Comú de Lleida, s’acorda aprovar  el punts següent: 
 
7è. L'Ajuntament de Lleida insta al Departament de Salut del Govern de la Generalitat a 
no deixar d’impulsar la recerca i la innovació́ en temps de crisi econòmica. Potenciant 
les xarxes de recerca i d’innovació́ biomèdica que permetin la canalització́ de les millors 
propostes, la suma d’esforços i la participació́ integrada de centres i professionals. 
Creant les condicions i mecanismes per afavorir més presencia del patronatge privat per 
finançar la recerca, a través de diversos acords de col·laboració́ amb escoles de 
negocis, trampolins tecnològics, fundacions de recerca, companyies de capital risc i 
l’Administració́.  
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Per unanimitat s’acorda aprovar  el punt següent: 
 
10è. L'Ajuntament de Lleida insta al Govern de l’Estat a complir amb el corresponent 
pagament expressat en la llei de la Dependència i al Departament de Salut del Govern 
de la Generalitat també pel que fa a la Llei de dependència, a aplicar les prestacions de 
la dependència i elaboració́ àgil del PIA, prioritzant els serveis davant de la prestació́ 
econòmica sempre que es pugui. 
 
 
19.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL P SC PER DEMANAR 
INCREMENT D’EFECTIUS DEL COS DE MOSSOS D’ESQUADRA A  LA CIUTAT DE 
LLEIDA  
 
Amb 19 vots a favor dels grups municipals del PSC, C’s, ERC-Avancem, PP i Comú de 
Lleida, 2 vots en contra del Grup Municipal de Crida per Lleida-CUP i 6 abstencions del 
Grup Municipal de CiU, s’acorda aprovar  la proposta següent: 
 
1r. Demanar l’increment de 50 agents del Cos de MM.EE. destinats a la ciutat de Lleida, 
per tal que es pugui aconseguir una presència eral de 3 o 4 patrulles efectives en els 
nostres carrers durant les 24 hores del dia. 
 
2n. Demanar que els agents destinats a Lleida, no siguin enviats a donar cobertura de 
forma assídua a d’altres llocs de Catalunya. 
 
3r. Traslladar aquests cords al conseller d’Interior del Govern de la Generalitat de 
Catalunya i al Parlament de Catalunya. 
 
 
20.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ CONJUNTA DE TOTS ELS GRU PS MUNICIPALS 
PER A L’ELABORACIÓ D’UN PLA ESTRATÈGIC COMERCIAL A LA CIUTAT DE 
LLEIDA 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar  la proposta següent: 
 
1r.  L’Ajuntament de Lleida es posa a disposició del sector comercial i col·laborarà amb 
les entitats relacionades amb el món del comerç per iniciar, a partir del mes de setembre 
de 2016, l’elaboració d’un pla estratègic del comerç de la ciutat de Lleida que identifiqui 
les carències del sistema comercial actual, defineixi l’horitzó estratègic d’una estructura 
comercial integrada pels diversos formats comercials ajustada a les característiques i la 
identitat de la ciutat, que operi de forma ordenada i que faciliti la llibertat d’elecció i 
l’accés igualitari a les persones  consumidores, en condicions de lliure competència.  
 
2n. L’Ajuntament de Lleida constituirà i convocarà, a partir del mes de setembre de 
2016,  la Taula de Promoció de la Ciutat, formada per tots els agents implicats en el 
desenvolupament econòmic de Lleida, en tots els seus vessants  (comercial, turístic, 
cultural, industrial...) amb la finalitat d’establir un calendari d’actuacions consensuades i 
encaminades al creixement i enfortiment socioeconòmic de Lleida. 
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INTERVENCIONS 
 
 
Presentació del Sr. alcalde 
 
El Sr. alcalde  fa la presentació de les normes de funcionament d’aquest Ple 
extraordinari i dels seus objectius.  
 
Comença la seva intervenció dient que l'equip de govern socialista entra en aquest Ple 
amb una combinació de sentiments. D’una banda, satisfacció i orgull per la feina que 
han fet amb el màxim sentit de responsabilitat i voluntat de servei públic. D’altra banda, 
cap autocomplaença, perquè són plenament conscients del molt que resta per fer, en 
uns temps difícils per a persones, famílies i empreses. Explica que quan mira enrere i 
veu l’any que es va fer càrrec de la primera responsabilitat del govern municipal (fa 
gairebé 13 anys) érem en un període d’expansió econòmica que va durar quatre anys 
més. Nou dels anys que porta al davant de l’Ajuntament  (amb el seu equip de govern) 
ha hagut de gestionar el major període de crisi econòmica en molt de temps. Quan 
preguntem a algú de fora de casa “com ha evolucionat Lleida”, ho identifiquen amb 
progrés en temps difícils. S’albira una millora i Lleida ha de sortir forçosament reforçada. 
Manifesta que en aquest  Ple té  una barreja de satisfacció i orgull, cap autocomplaença, 
l’autocrítica i la crítica que sigui necessària i, sobretot, mà estesa, voluntat d’acord, 
esperit de consens, respecte i conciliació política davant la gran diversitat ideològica del 
Ple. També afegeix un objectiu primordial de ciutat: mantenir la garantia dels serveis 
públics i tota l’estabilitat política i institucional en uns temps de llarg impàs polític a 
Catalunya i a Espanya, també d’incerteses a la Unió Europea i, malauradament, de 
greus incidents i amenaces a la democràcia, a la seguretat i a la convivència a França o 
a l’Orient Mitjà. Fa un any, els socialistes van tornar a assumir l'alt deure de regir 
l’Ajuntament de Lleida, amb el focus centrat en les necessitats de les persones i de la 
ciutat, en els seus problemes reals: els serveis públics, l'ocupació, l'educació, la cultura, 
l’habitatge, etc. En aquest darrer any, el govern de la Paeria ha assistit, perplex, a 
campanyes populistes per part d’alguns partits de l’oposició que han creat problemes 
allà on no n’hi havia (i on no n’hi haurà). Es refereix a la pretesa problemàtica del català 
a la Paeria, una problemàtica fictícia, inventada, populista i irresponsable. El govern 
d’una ciutat és molt més seriós que això. Els socialistes no ens volem desviar de les 
necessitats reals de les persones.  
Explica que a Catalunya, la taxa de pobresa se situa en el 19%; ha baixat, però, és 
encara molt alta. L’atur unit a la precarització del treball i els baixos salaris ha aturat 
l’ascensor social i ja es parla d’un descens social generalitzat. L’any 2015, l'Àrea 
d’Inclusió Social de la Paeria va prestar serveis a 2.043 persones. D'aquest total 
d'usuaris, 944 s’adreçaven per primera vegada a aquest servei (prop de mil usuaris 
nous). I l’any passat no va augmentar la immigració; ans al contrari, va baixar; els nous 
usuaris són gent originària de casa nostra. L'any passat, els serveis socials de la Paeria 
van atendre el 20’5% de la població de la ciutat, per una o altra raó (incloem la gent 
gran). S’han donat ajuts directes a famílies per valor de prop de mig milió d’euros. Les 
polítiques de la Paeria han aturat 69 casos de desnonament al 2015 i en el que portem 
d’any s’han parat 36 casos. Gestionem més de 500 habitatges de lloguer social i volem 
sumar-ne 200 més durant aquest any (amb els convenis ja signats -amb 72 habitatges- 
anem camí d’aconseguir-ho). S’està multant als propietaris immobiliaris que tenen pisos 
buits; ara ho comença a fer Barcelona, nosaltres ja ho veníem fent. Pel que fa a la 
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pobresa energètica, al 2015 s’ha evitat el tall de subministrament a 604 famílies: 393 
d’electricitat, 166 de gas i 175 d’aigua. Són problemes reals, als quals la Paeria hi està 
donant resposta. Recomptem de manera oberta i pública les persones que no tenen una 
llar (hi ha 195 persones en aquesta situació, de les quals 124 estan acollides en 
recursos residencials i 71 no ho estan). Amb el projecte Housing First que 
desenvolupem amb Sant Joan de Déu entrarem en la part més dura d’aquest tema. Ja 
ho fèiem amb el Consorci d’Ajut a Persones sense Llar, amb les entitats que el formen: 
Bisbat, Cáritas i Arrels; també ho fem amb la Fundació Jericó que gestiona l’Alberg 
Municipal. Enguany no hi ha temporers dormint al carrer, per primera vegada en molts 
anys. La cohesió Social, l’educació i l’ocupació representen més del 24 per cent del 
Pressupost, 31’8 milions d’euros. Diu que el rigor i la responsabilitat amb què s’elabora 
el pressupost municipal, ens garanteix prestar aquests serveis que són fonamentals per 
garantir la cohesió social. El principal tribut municipal a la ciutat de Lleida i a tots els 
Ajuntaments és l’IBI; a Lleida paguem el mateix el 2016 que el que pagàvem el 2012. Fa 
cinc anys que el rebut de l’IBI està congelat. Aquest any proposaran també, la 
congelació amb caire general i la disminució selectiva per als més febles. L’IBI és una 
altra crítica dura que se’ls fa des de part de l’oposició, esgrimint informes fets per 
l’Ajuntament de Madrid sense cap rigor, com ens reconeixien després els mateixos 
autors de l’estudi. El problema del finançament municipal fa que per a una família de la 
ciutat, els impostos municipals només representen el 7’8 per cent de tots els tributs que 
paguen en un any; una mitjana de 726 euros (en concepte d’IBI, brossa i circulació); la 
resta, el 92’2 per cent, són impostos estatals i de la Generalitat. Creu que les finances 
municipals són estables, estan sanejades. S’ha reduït el deute municipal de 
l’Ajuntament més de la meitat, des l’any 2004 (del 128’5 per cent al 62 per cent de l’any 
passat); si considerem el deute consolidat, inclosa l’EMU, és del 105 per cent, encara 
per sota del nivell màxim permès als Ajuntaments. L’EMU aquest any ha suportat 
l’actualització del balanç derivada de l’actualització de valors d’actius immobiliaris i, en 
contra del que algú s’esperava, no ha fet fallida. L’EMU ara es dedica en cos i ànima a 
l’habitatge social. Diu que volen mantenir al 2017 la congelació de taxes i impostos (tal 
com ho han fet enguany). Han baixat els valors cadastrals en un 18 per cent, i han pujat 
les bonificacions de l’IBI segons el valor dels pisos i per a habitatges de l’Horta. Han 
conservat totes les bonificacions d’anys anteriors relatives a la plusvàlua, la 
teleassistència gratuïta i el transport públic gratuïts pels majors de 65 anys i les 50 hores 
de parquímetre per als conductors sense multes. L’any passat, el volum de les 
bonificacions va ser important i no ha baixat ni baixarà. 
Com a alcalde de Lleida, el reconforta el perfil profundament social que en aquest 
mandat són capaços de fer, en la gestió i en les polítiques de l’Ajuntament de Lleida i 
malgrat els problemes de finançament de tots els ajuntaments. Agraeix les importants i 
constructives aportacions d’alguns dels grups de l’oposició en les negociacions de 
pressupostos i d’ordenances, reforçant el seu caire social. La Paeria lidera les 
actuacions de resposta dels ajuntaments catalans per afrontar l’emergència en l’àmbit 
de l’habitatge i la pobresa energètica; ho diu el darrer informe de l’Observatori de Drets 
Econòmics, Socials i Culturals. Segons el Ministeri d’Hisenda, Lleida torna a liderar el 
rànquing de les ciutats catalanes en despesa social per habitant, amb 195’17 euros per 
persona, un càlcul fet sobre el pressupost del 2014. El preocupa la petició de dos grups 
d’una rebaixa del rebut de l’IBI; la més mínima reducció posaria en risc tot l’ajut que 
l’Ajuntament de Lleida destina a les persones. Baixar un 1% l’IBI a una família que paga 
600 euros és donar-li 6 euros a l’any; i això a l’Ajuntament li representa 500.000 euros 
de cost, amb els quals podem bonificar l’IBI de les 3.000 famílies més febles de la ciutat. 
Si, com proposava un grup a la premsa de dimarts, baixéssim l’IBI un 5 per cent lineal, 
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el discurs encara és més radical; seria donar 30 euros a l‘any a cada família (que no els 
arregla cap problema) i perdríem 2’5 milions d’euros per acció social per a les famílies 
més pobres o per acció educativa per al conjunt de la ciutat.  
En el capítol econòmic, destaca la sensible reducció de l'atur que ha viscut la ciutat. 
Segons les dades de la Paeria, d'una taxa del 18 per cent que teníem al gener, hem 
passat al 14 per cent que s'ha registrat aquest juny. Segueix sent massa atur i per això 
cal seguir prioritzant l’ocupació. A través de l’IMO, hem aconseguit la inserció laboral de 
1.343 ciutadans durant l’any 2015 i 2.500 hi van rebre formació. Per a microcrèdits, 
enguany oferim 600.000 euros per a emprenedors: persones de 50 anys o més, per a 
joves i per a dones. Cal mantenir polítiques específiques per a les dones, també 
greument afectades per l’atur; la nostra societat no ha estat capaç d’assolir la plena 
igualtat i des dels ens locals hem de lluitar per seguir avançant i també per eradicar una 
de les principals xacres socials: la violència de gènere. L’any 2015, hem atès 66 dones 
en situació de violència masclista; hem facilitat allotjament d’urgència a 13 dones; tenim 
152 dispositius actius de teleassistència mòbil per a dones víctimes de violència de 
gènere i els serveis socials municipals han tramitat 68 dispositius l’any passat. Els joves 
són un dels eixos d'actuació prioritària; fem activitats d'oci, promovem la seva expressió 
artística i creativitat, els donem suport en matèria d'habitatge, els ajudem a tenir cura de 
la seva salut i els orientem i donem suport en temes laborals també amb microcrèdits. 
Lleida té un PIB estimat de 4.084’43 milions d’euros (som l’1’8 per cent de la població de 
Catalunya i generem l’1’9 del PIB). Tenim 850 euros més de PIB per habitant que la 
mitjana catalana. La província de Lleida segueix liderant les exportacions a Catalunya; 
tenim una major orientació exportadora que Catalunya i que la resta d’Espanya. El 
sector logístic (important per al transport de les nostres mercaderies a l’exterior) compta 
amb 39 empreses a la ciutat i el seu entorn i, amb una setantena a tota la província. La 
regió de Lleida és la que té el preu de lloguer més barat de les principals àrees 
logístiques del corredor Mediterrani. Lleida ha de jugar fort en aquest sector, pel qual 
només aposta la Paeria. La Generalitat va decidir vendre o llogar per a sòl agrícola el 
seu sòl logístic comprat per l’Incasòl coordinadament amb l’Ajuntament de Lleida; 
espera que el Govern actual rectifiqui.  Sobre les fortaleses que aporta l’Ajuntament de 
Lleida a l’economia de la ciutat cita les que depenen d’entitats amb una forta vinculació 
o presidència de la Paeria. En primer lloc la Fira de Lleida, que ha tancat l’exercici de 
2015 amb els millors resultats dels darrers 9 anys. Mercolleida també ha tancat l’any 
amb beneficis; és cada vegada més referent com a Llotja i aspira a guanyar encara més 
pes internacional. GlobaLleida, l’entitat que compartim amb Diputació, Universitat i 
Cambres. El Parc Científic i Tecnològic segueix afegint valor a la ciutat i llocs de treball 
per a joves titulats en FP o universitaris (hi suma 1.500 treballadors repartits entre 115 
empreses.). Ara incorporem a Gardeny el Centre Experimental de la Cinematografia i 
les Arts Audiovisuals de Catalunya que ja està treballant. La Llotja, com a gran 
equipament cultural de la ciutat i pol d’atracció del turisme de negocis. Per primera 
vegada, l’any passat la Llotja va superar els 100.000 visitants totals i el capítol de 
congressos i convencions va créixer un 30 per cent. Lleida és un motor econòmic, una 
capital atractiva i competitiva i encara ho ha de ser més. Ens arriscaríem a perdre 
competitivitat si no potenciem el desenvolupament industrial, la qualitat i connectivitat de 
les comunicacions i l'oferta comercial. En l’apartat comercial, els estudis d’oferta i 
demanda que la Paeria ha presentat recentment confirmen la necessitat de nous 
formats a Lleida. Aquí tenim un gran potencial de creixement que no podem perdre. 
Tenim una dotació comercial de 2’6 metres quadrats per habitant, inferior a la d’altres 
ciutats catalanes. La nostra ciutat i l’àrea d’influència pateix anualment una fuita de 
vendes de 496’5 milions d’euros l’any. Vol que el conjunt de Lleida es consolidi com a 
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gran plaça comercial i aquest camí el vol recórrer amb la màxima complicitat de 
l’estructura comercial de la ciutat ja existent. Com s’ha anunciat fa pocs dies, 
col·laborarem amb el sector empresarial de Lleida en la redacció d’un estudi sobre 
l’impacte social de noves superfícies comercials a la ciutat i sobre l’estratègia comercial.  
Per ser més competitius necessitem l’acceleració econòmica que ens ha de donar el 
desenvolupament industrial de la ciutat, un dels aspectes més rellevants que contempla 
el nou Pla d’Ordenació Urbanística Municipal. Aquest amplia en 84 hectàrees el Polígon 
el Segre, el connecta amb la Variant Sud i preveu la posada en marxa del de 
Torreblanca-Quatre Pilans, que serà una atractiva àrea d’expansió connectada amb el 
futur corredor Mediterrani pel qual apostem les institucions locals i també la Generalitat. 
La política urbanística marca definitivament el progrés, el benestar i el desenvolupament 
de la ciutat. El POUM en serà un instrument fonamental i el seu camí administratiu 
avança; el portaran a aprovació inicial del Ple el proper any 2017. El POUM configura 
una Lleida encara més capital en serveis i equipaments, amb un disseny urbà al servei 
de les persones, sostenible, que harmonitza i dona unitat a tot el gran terme municipal 
de Lleida, amb la part urbana, l’Horta i el riu Segre com a vertebradors; un Pla que, 
urbanísticament, mira molt de prop a cada barri. El Centre Històric segueix essent una 
prioritat. Acull les principals entitats culturals de la ciutat; en els darrers dos anys hi han 
obert prop de 60 establiments comercials;  avancen les obres del Roser així com la 
recuperació del que serà un espai públic magnífic i ple d’història: el Call Jueu. Seguim 
treballant pel Centre Històric i, d’acord amb el Pla Horitzó 2018, estem elaborant el Pla 
de Dinamització Econòmica per a aquest barri. A l’Horta, tira endavant l’elaboració del 
seu Pla d’Usos, que vetllarà i potenciarà l’activitat agrària, la vinculació de l’horta i la 
ciutat i la preservació dels valors socials, històrics, ambientals i paisatgístics d’aquesta 
zona veritablement identitària per Lleida. Encara dins del capítol de l’Urbanisme, 
ressenya el bon funcionament de serveis tan importants com la neteja urbana o el 
transport públic; els autobusos urbans, que guanyen viatgers mes a mes, renovaran la 
seva flota amb 10 vehicles, 8 dels quals seran híbrids. Urbanisme i Medi Ambient es 
donen la mà a Lleida. Acabem d’inaugurar el primer Bosc Urbà a Cappont i a curt 
termini en farem tres més, (a Magraners, Balàfia i a Mariola-Gardeny).  
“La Cultura és l’opció política més revolucionària a llarg termini”, deia l’escriptora 
Montserrat Roig. Creu que l’equip de govern socialista de la Paeria practica aquesta 
revolució des de fa temps amb l’aposta que fa per les indústries culturals. Amb els 
equipaments municipals, la programació cultural, el suport a entitats d’aquest àmbit i la 
promoció d’estudis artístics de qualitat i de caire públic. L’Escola d’Art Municipal Leandre 
Cristòfol, el Conservatori i Escola de Música i l’Aula de Teatre (la més gran de tot l’Estat, 
amb més de 2.000 persones) són peces fonamentals. Segueixen insistint en aquesta 
via: els estudis artístics. Ja està en marxa el Cicle Formatiu de Grau Superior en 
Tècniques d’Actuació Teatral; volem oferir estudis superiors de música al Conservatori i, 
a continuació, a l’Aula de Teatre. Vivim un any important en commemoracions culturals. 
Quan assisteix a actes a Barcelona li comenten la importància que ha tingut que la 
Paeria impulsés la commemoració de l’Any Granados que marca el calendari musical i 
cultural d’enguany a Lleida i influeix al de Catalunya i Espanya. També ha estat 
fonamental el paper de Lleida i del Museu Morera per fer possible la gran exposició 
dedicada a Xavier Gosé que ara podem contemplar i que va ser un èxit en la seva 
estada al MNAC de Barcelona. De cara a finals d’any, gaudirem de la mostra dedicada a 
Manel Viola que ara és a Saragossa, també coproduïda amb el Morera. La ciutat de 
Lleida ha acollit més de cent exposicions al llarg del 2015. Tenim tradició i cultura per 
les arts plàstiques i la ubicació ja definitiva del Museu Morera ens obre moltes i noves 
oportunitats. El recent anunci del suport al projecte del Museu Morera per part de la 
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Generalitat permetrà començar en breu les obres; està segur que també tindrem el 
suport de la Diputació i de l’Estat. El Museu es trobarà a la rambla de Ferran, una de les 
zones de la ciutat per la qual es reclama una reactivació a tots els nivells. Lleida és un 
potent centre de creació cultural també en l’àmbit de la literatura; les nostres editorials 
van publicar el 2015 prop de 450 llibres. Des de fa anys, la Paeria impulsa la literatura 
amb un dels programes culturals dels quals ens sentim més orgullosos: els Premis 
Josep Vallverdú i Màrius Torres. Creu que hem fet una importantíssima aportació a la 
creació literària en català en els darrers 34 anys. En el que portem d’any, les activitats 
literàries organitzades per la Paeria han reunit més de 700 persones. Recentment, les 
entitats culturals de Lleida van endegar un procés de reflexió i ens han demanat 
treballar un programa estratègic cultural que haurà de tenir també un focus a la indústria 
cultural; amb la seva participació el tirarem endavant començant aquesta tardor. 
L’aposta del Govern Municipal per la indústria cultural és tan forta com la que fa 10 anys 
vam aplicar al Parc Científic.  
 
Cultura i atracció turística van unides. En aquest àmbit, el resultat del 2015 és 
excel·lent, amb la rebuda de prop de 30.700 visitants, un 12’7 per cent més que l’any 
anterior. La Seu Vella, el Castell de Gardeny, les visites guiades de Turisme de Lleida o 
la Ruta del Vi (que ja és la desena d’Espanya) guanyen acceptació any rere any. 
Economia i també solidaritat. Una bona mesura per avaluar la solidaritat i la cohesió que 
impera en una ciutat és la seva vida associativa. A Lleida ciutat, en el darrer any s'han 
inscrit 36 noves entitats, fins arribar a les 894 inscrites al Registre Municipal. Pel que fa 
al voluntariat, la ciutat compta amb 35 entitats registrades per la Federació del 
Voluntariat que sumen més de 5.000 voluntaris. A més de cohesionada i solidària, 
Lleida és una ciutat segura. Aviat celebrarem la Junta Local de Seguretat de meitat 
d’any i presentarem les dades, però us puc avançar que a nivell de faltes i de delictes, el 
2015 i el primer semestre de 2016 mantenim el grau de seguretat ja consolidat. En el 
capítol de la seguretat viària, al primer semestre de 2016, els atropellaments baixen un 
21'5 per cent; també hi ha descensos significatius en la lesivitat dels accidents de 
trànsit: es redueixen un 29 per cent. També baixen els accidents amb ferits, un 35 per 
cent. Totes aquestes dades es donen després d’un 2015 també de reduccions. Són 
dades que ratifiquen que la Paeria aplica les polítiques de seguretat viària encertades i 
adequades. La Regidoria de Participació Ciutadana també ha funcionat a ple rendiment, 
amb el procés obert de revisió del Reglament de Participació Ciutadana, amb la 
participació de 129 associacions. En matèria de Drets Civils, creu que duem a terme 
una tasca molt important per garantir la inserció social de les persones immigrades. La 
llengua és una via primordial per ajudar a la inserció dels nouvinguts. S’han ofert tallers 
de català, de castellà i de lectoescriptura amb un total de 423 assistents. A través de 
l’Àrea de Drets Civils, l’Ajuntament de Lleida està donant suport a l’estada dels refugiats 
a la nostra ciutat que ja han arribat.  
Aquest 2015 hem superat un any més el repte de la transparència. La Paeria ha donat 
ple compliment a la nova Llei i fruit d’aquest esforç, hem obtingut la màxima qualificació 
en els dos indicadors de més prestigi: el Segell Infoparticipa -que atorga la UAB- i 
l’Índex de Transparència dels Ajuntaments que elabora Transparency International 
Espanya. Per a la Paeria, el tema de la transparència, és un element vinculat a la 
participació i a la confiança. 
En l’àmbit de la relació administrativa amb els ciutadans, anuncia que hem iniciat els 
procediments per traslladar les actuals oficines de l’OMAC a unes noves dependències, 
a l’espai que ocupava la COELL; unes instal·lacions on es podrà atendre a la ciutadania 
amb qualitat i amb un major volum d’atencions. La nova OMAC, Xarxa i Espais 
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Municipals – centres cívics seran el conjunt de l’atenció administrativa. La Paeria té 
prestigi en Transparència, coordinem la Xarxa Estatal de Ciutats Educadores i hem 
rebut el Premi Reina Letizia dedicat a l’accessibilitat.  
Acaba la intervenció parlant de la Seu Vella, com a símbol de la ciutat i dels lleidatans. 
L’any 2017 s’iniciarà la restauració de la porta dels Apòstols, amb la participació de 
l’Estat i de la Generalitat. Durant el 2016 ja es realitzen actuacions de manteniment al 
Claustre i estem acabant les de jardineria del seu interior. Seguim enriquint la 
candidatura per fer el salt i optar amb les màximes garanties a ser Patrimoni Mundial. 
Aquests dos darrers anys hem fet l’avenç més important de la candidatura, essent ja a 
la llista indicativa de la Unesco. Ha volgut acabar la intervenció amb la Seu Vella com a 
símbol d’una il·lusió que compartim i que identifica plenament amb la il·lusió que aquest 
govern té dipositada en el projecte de ciutat que portem a terme dia a dia. Estimem 
Lleida, ja és una gran capital, però la volem encara millor, amb més progrés, més 
cultura, més ocupació, més oportunitats, més i millors serveis públics i, sobretot, més 
justícia social.  
 
 
Intervenció del Sr. Talamonte (Grup Municipal del C omú).  
 
El Sr. Talamonte  comença la seva intervenció dient que discrepa del discurs del Sr. 
alcalde. Es pregunta què ha passat en el darrer any; entén que no ha canviat res. Es 
pregunta també de què ha servit l’acció política feta al Ple i quantes de les propostes 
aprovades s’han dut a terme. Igualment es pregunta quant ha canviat la realitat de la 
gent al carrer. Explica que dijous passat, en la Comissió d’Urbanisme, el Sr. Fèlix 
Larrosa va dir que, malgrat el nou mandat, ells faran el que voldran perquè són els que 
governen. Pregunta també quines actuacions destacades s’han produït. S’han fet moltes 
declaracions polítiques, però sense resultats reals. Ha canviat el fet que hi ha molts més 
grups municipals a la Paeria i això fa que hi hagi més riquesa, més moviments i més 
transparència que abans. Però aquest canvi no vol dir que hi hagi transparència. Ha 
hagut de passar un any i han hagut de demanar empara a la Comissió de Garanties 
d’Accés a la Informació de la Generalitat per poder accedir a part  de les xifres de 
l’Ajuntament (a una petita part). Es va aprovar una moció per garantir l’accés a la 
informació per part dels regidors i, dos mesos després segueix paralitzada, esperant un 
informe del secretari; i el Govern encantat, orgullós, seguint impedint que els regidors i 
la ciutadania coneguin en detall l’acció de govern. No deuen estar orgullosos del que 
han fet. Molta gent creia que a Lleida hi havia un govern del PSC catalanista i 
d’esquerres. Ara s’han adonat que realment era espanyolista i de dretes. Les votacions 
(13 vots contra 14) de la majoria de les declaracions polítiques ho deixen ben clar: està 
molt bé que se sàpiga. Hi ha partits que fan bandera de la seva acció i de la seva 
ideologia política com el PP i C’s; però i el PSC?. Creu que el Govern està enrocat, 
desgastat i mediocre. Sobre la participació ciutadana diu que han assistit als consells 
territorials i han constatat que no funcionen; que el Reglament de participació ha estat 
un fracàs estrepitós. S’ha demanat la dimissió del regidor responsable per la seva gestió 
durant tot el procés. El seu grup ha proposat un nou Reglament de participació; després 
d’un any continua sent l’única proposta estructurada que hi ha sobre la taula. Encara 
tenen esperances que el Govern es repensi. Cal un transport públic eficient i per això 
han presentat una proposta de remodelació de les línies per ser tractada a la Comissió 
de mobilitat. Segueixen apostant per la xarxa a Lleida d’un carril bicicleta segur per als 
ciclistes i per als vianants. Cada vegada més gent fa servir la bicicleta i aquest fet no té 
marxa enrere. Segueixen apostant per una mobilitat tranquil·la, reduint el protagonisme 
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dels cotxes a la ciutat. Volen una ciutat amable, on es pugui passejar, on hi hagin 
ombres, on poder tenir comerç de proximitat i on les sofertes comercials estiguin 
enxarxades amb el teixit urbà. Ens cal un pla estratègic de dinamització del comerç i la 
hostaleria (reclamat pel sector); estan orgullosos de poder votar una proposta en aquest 
sentit. Cal definir l’urbanisme comercial al POUM i no per la porta del darrere com els 
projectes presentats per l’equip de govern, que fins i tot han estat denunciats per la CTU 
com a intents de modificar l’estructura comercial de la ciutat i de la comarca, sense estar 
definits al POUM.  
Cal dinamitzar el sector agrícola, potenciar l’Horta de Lleida i els productors de 
proximitat. Està molt bé fer plans operatius de l’Horta, però també cal aterrar a la realitat 
del carrer. Cal dignificar el mercat central; no tenim ni una bàscula. Es va fer una 
proposta en aquest sentit fa gairebé un any i ha estat menystinguda per l’equip de 
govern. Explica que presenten una proposta de banc de terres. Hi ha persones que 
poden oferir terres i tenim emprenedors que estan disposats a treballar-les. També cal 
parlar de situacions més dures. La situació d’emergència social no ha canviat (ni a la 
ciutat ni als barris). Hem augmentat tímidament el parc d’habitatges destinats a lloguer 
social i d’emergència; a la darrera taula es van adjudicar tres habitatges. Però pregunta 
quantes famílies estan ocupant habitatges a la ciutat fruit de la duríssima situació 
econòmica: ningú ho sap. Poden ser centenars; potser un miler o dos. L’equip de govern 
es nega a empadronar la gent en aquestes situacions; no volen saber quina és la 
dimensió real del problema, no volen donar solucions a l’alçada de l’emergència que 
segueixen vivint milers de famílies. S’estan movent les coses molt poc a poc. Per a 
molta gent s’està actuant desesperadament poc a poc. Pregunta quants habitatges 
s’han comprat en el darrer any exercint el dret de retracte (diu que cap, segons la 
resposta del regidor responsable). Tenim més de 1.200 habitatges buits d’entitats 
bancàries. Es pregunta quanta gent té cobertes les seves necessitats bàsiques quan la 
pobresa arriba al 20% de la població i el 12% estan en situació de misèria.   
L’Ajuntament està destinant recursos a pal·liar situacions d’emergència amb ajuts de 
150 euros, de 500 euros a famílies. El darrer trimestre amb 850 euros en ajudes a la 
pobresa. En ajuts socials es van destinar a la Mariola 11.500 euros, a Cappont, Bordeta 
i Magraners 4.000 euros; al Centre Històric 6.160 euros; a Balàfia, Pardinyes i Secà 
7.500 euros. El mes passat es va aprovar un conveni de col·laboració per a fer camps 
de futbol per un import d’1.200.000 euros. Abans l’alcalde ha parlat de 500.000 euros en 
ajudes socials. Han formulat una proposta per trencar el cercle viciós que suposa la 
renda mínima d’inserció i per incentivar que la gent que més ho necessita busqui feina. 
Per solucionar els problemes de la gent cal fomentar l’ocupació. En gestió econòmica 
diu que no s’ha millorat el nivell d’endeutament de la Paeria; hem descobert que estava 
més endeutada del que es pensava. L’Ajuntament no ha parat de fer servir mecanismes 
de “maquillatge comptable” per fugir endavant, per tenir més crèdit encobert. Es 
pregunta si han millorat els serveis públics, si són més barats que abans. També es 
pregunta si ha millorat la fiscalitat. Es van aprovar unes ordenances fiscals pràcticament 
iguals a les que teníem amb el PSC amb majoria absoluta. Seguim mantenint el rècord 
de ser la capital de província amb els impostos més alts; amb alguns retocs com els que 
amb altres grups es va aconseguir rebaixant la tributació del servei de les escoles 
bressol. Sobre contractació diu que en comptes de promocionar les petites i mitjanes 
empreses de la ciutat (les que realment generen ocupació de qualitat) l’Ajuntament 
contracta grans empreses; les de sempre. Amiguismes i tractes de favor, mentre el petit 
i mitjà empresari de la ciutat no pot optar a la contractació municipal. Veníem d’una 
història de grans externalitzacions polèmiques, de tots els serveis públics i amb grans 
empreses. Amb una segona volta de pròrrogues d’aquestes concessions per restablir 
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l’equilibri econòmic de les concessions; un desequilibri provocat per la mala gestió del 
govern municipal del PSC. Comenta el cas del servei d’abastament de l’aigua, el de 
recollida d’escombraries o el d’autobusos. Diu que això ha suposat un increment de cost 
dels serveis, centrifuga la riquesa de la ciutat, esvaeix el teixit empresarial local, 
precaritza llocs de treball i ens empobreix a tots. Es fan contractes adreçats a empreses 
concretes com la de neteja d’edificis per a Clanser, que fins i tot ha estat reprovada per 
la sentència del Tribunal de Contractació; o la del Club Banyetes. Es fan contractacions 
clarament irregulars, sense concurrència ni competència real com la de l’exsecretària 
del PSC, dels estudis comercials, o la directora d’Animac. Es liciten contractacions a 
corre cuita, exprimint els terminis, impedint que puguin participar altres empreses (com 
el cas dels equips i serveis de festa major). Diu que es fan tractes de favor a empreses 
concretes o als amics. No s’exigeixen les millores proposades a les licitacions; les que 
fan augmentar els punts i permeten que es guanyin els contractes (com en el cas dels 
radars o l’enllumenat públic). Aquesta gestió de la contractació municipal està vorejant 
la legalitat i va en contra dels interessos de la ciutat i del bé comú. Cada vegada 
paguem    més impostos, tenim més deute municipal i tenim pitjors serveis. Veiem que 
les empreses que presten aquests serveis tenen grans beneficis. Estan farts i davant 
d’aquesta situació cal un gran pacte de l’oposició, una acció conjunta per frenar la 
inèrcia de les polítiques de l’Ajuntament. Emplaça a tots els grups; hi ha moltes 
diferències ideològiques que els separen, però també hi ha grans temes de ciutat en 
què sí estan d’acord. Una d’elles és la fiscalitat; tots sabem que és excessiva i que 
només és necessària si es manté la gestió econòmica del Govern que qualifica de 
nefasta. També és cabdal la contractació pública. Han presentat una proposta de 
resolució per cercar solucions conjuntes en què qualifica de desgavell de l’equip de 
govern. Proposa la modificació de les bases de contractació i els plecs de condicions 
generals de la Paeria; la directiva europea 24/14 que va entrar en vigor el dia 1 d’abril 
ho permet. Cal introduir en els plecs clàusules avaluadores i puntuables de preferència 
o exigència i condicions d’execució dels contractes amb aspectes ètics, d’igualtat de 
gènere, d’inclusió social, mediambientals, etc. Cal potenciar la contractació per lots, de 
manera prioritària, de manera que puguin participar les petites i mitjanes empreses de la 
ciutat. Cal augmentar la publicitat dels plecs de condicions i terminis de presentació de 
propostes. Hem d ‘introduir clàusules de lluita contra els paradisos fiscals, contra el frau 
fiscal i contra l’evasió d’impostos. En la reprovació de la gestió econòmica es va veure la 
unitat de la majoria dels grups de l’oposició, fent front comú al “desgavell” del Govern. 
En l’aprovació dels pressupostos o de les ordenances fiscals tenen capacitat i majoria 
per redreçar el que estem patint. Ara proposen que no s’aprovi cap plec de condicions si 
no compleixen aquestes clàusules. Cal generar un acord d’oposició i ser coherents per 
defensar els interessos de la ciutat. Creu que el Govern ha d’alimentar una xarxa 
clientelar feta durant 35 anys; cal acabar amb això.  
 
 
Intervenció de la Sra. López (Grup Municipal del PP ) 
 
La Sra. López  comença la seva intervenció destacant que aquest és el primer Ple de 
l’estat de la ciutat d’aquest mandat. Amb una Paeria molt més fragmentada i diversa; és 
evident que aquest fet repercuteix en el funcionament de l’Ajuntament. Fa un repàs a les 
qüestions més importants. Dintre d’aquesta diversitat s’han conformat diferents aliances 
que han permès superar en primer lloc l’aprovació del Cartipàs municipal, pendent 
encara d’un ROM que just ara comença el seu procés d’elaboració. Després del 
Cartipàs es van tramitar les Ordenances Fiscals, en les quals no va prosperar la rebaixa 
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de l’IBI, tant reclamada per la ciutadania pels vots en contra de l’equip de govern 
juntament amb altres grups. Malgrat la congelació dels impostos dels darrers anys, cal 
recordar que els lleidatans continuem pagant els tributs més elevats de tot l’Estat i la 
ciutat de Lleida segueix sent la capital de província de tota Espanya amb l’IBI més car. 
Hem perdut una oportunitat i sembla que no hi ha cap intenció de rectificar. Després de 
les Ordenances Fiscals vam venir els pressupostos i el Govern va trobar aliats per 
desenvolupar unes polítiques que qualifica d’errònies. Tenim impostos elevats perquè 
s’han de pagar els elevats deutes contrets per la Paeria; entre amortització i interessos 
els ciutadans de Lleida pagarem, durant aquest 2016, als bancs 12,2 milions d’euros. 
Un deute que entre la Paeria, l’Empresa Municipal d’Urbanisme, la Llotja i el Parc 
Científic de Gardeny supera els 200 milions d’euros. Gran part d’aquesta responsabilitat 
la té l’EMU que té una aportació de la Paeria de 22,8 milions d’euros. Demana a l’equip 
de govern un exercici per clarificar definitivament el futur d’aquesta empresa, perquè els 
ciutadans de Lleida no hagin de pagar la deficient gestió que ha tingut en els darrers 
anys. Diu que l’estat d’execució de pressuposts a 31 de desembre ens deixa la dada 
que, de les inversions previstes solament es faran la meitat, moltes d’elles supeditades 
a solars que no es vendran. La radiografia econòmica és demolidora: impostos alts, 
deutes milionaris i mínimes inversions. El Grup del PP té com a prioritat la recuperació 
del nostre Centre Històric, porta de la Seu Vella (a la que tots desitgem que sigui 
Patrimoni de la Humanitat). També aposten per la rehabilitació de les Basses i per la 
construcció del Museu Morera. Continuaran demanant un equipament per a persones 
sense llar, previst inicialment per aquest 2016. Continuem reclamant un esforç per part 
de la Paeria per a l’adquisició d’habitatges aprofitant el Decret-llei 1/2015 de mesures 
extraordinàries i urgents per a la mobilització d’habitatges provinents d’execucions 
hipotecàries, impulsant d’una forma adequada el dret d’adquisició preferent. Aquests 
projectes determinen equipaments urbanístics de primer ordre per a la nostra ciutat; 
però,  des del PP també defensen l’urbanisme de proximitat; es va presentar una moció 
en aquest sentit. L’anomenat micro urbanisme, que es va aprovar en forma de moció el 
passat Ple de maig, planteja dirigir la política urbanística de la ciutat de Lleida del macro 
al micro urbanisme; un urbanisme que realitzi actuacions de millora de l’entorn, 
l’accessibilitat i la seguretat, que fomenti la convivència i contruibueixi que aquesta sigui 
una ciutat pensada per a les persones. Espera que en els nous pressupostos 2017 així 
ho contemplin. 
Després dels pressupostos, el nou govern municipal es va enfrontar a la seva primera 
liquidació, reconeixement de crèdits i modificació de pressupostos del nou mandat. Es 
va aprovar una moció de reprovació que va deixar sobre la taula el reconeixement de 
crèdit i la modificació de pressupostos. La deficient gestió econòmica del Govern ha 
comportat que hagi estat necessari reconèixer crèdits milionaris per pagar factures 
imprevistes. El Grup Municipal del PP advoca perquè la Paeria realitzi una política 
econòmica, amb una gestió més eficient dels recursos, amb uns pressupostos futurs 
ajustats a la previsió d’ingressos i de despeses que no hagi de fer que haguem de 
recórrer a contínues modificacions i amb un control més exhaustiu de les factures. 
Estem amb el desenvolupament del Pla d’Ordenació Urbana Municipal que haurà de ser 
enllestit durant aquest mandat i que marcarà l’urbanisme de la ciutat de Lleida durant els 
propers 15 anys i també el model de ciutat a la que tots aspirem. En aquest model, com 
a ciutat de serveis i capital d’una extensa província, hem de posar especial atenció al 
model comercial. Volem un model que generi ocupació i que, a la vegada que protegeix 
al petit comerç, sigui capaç de mantenir les sinèrgies necessàries per generar riquesa i 
contribuir a l’equilibri territorial. Per això van proposar al Ple extraordinari del passat mes 
de juny, relatiu a l’afectació per la implantació de grans superfícies comercials a Lleida, 
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l’elaboració d’un Pla director o un Pla estratègic, que s’ha de fer comptant amb totes les 
parts implicades i ha de tenir un ampli consens. Hem de detectar les carències del 
sistema actual i ha de fer compatible el petit comerç amb les altres superfícies. Destaca 
que un element vital per la cohesió social i la convivència pacífica és la seguretat. No vol 
crear alarmisme dient que Lleida és una ciutat insegura, perquè seria faltar a la veritat; 
però sí que és cert que hi ha determinades zones, determinats barris on la sensació 
d’inseguretat sí és real. En alguns casos per l’incivisme, en altres per la drogadicció i 
prostitució, i també per la ocupació il·legal d’habitatges. Són problemes als que hem de 
donar una solució. Ens hem de preguntar si en aquest darrer any la ciutat ha millorat o 
ha empitjorat; no pot dir que Lleida hagi millorat. Hem de millorar en aspectes 
econòmics, socials, de seguretat o industrial. Lleida ha de contribuir a la recuperació 
econòmica i a la creació de llocs de treball. Hem de ser una ciutat d’oportunitats; la 
ciutat on tots els lleidatans puguin trobar el seu lloc. Aquest nou ajuntament (fragmentat, 
divers, plural) ha de treballar en aquest sentit.  
 
 
Intervenció del Sr. Gabarrell (Grup Municipal de la  Crida-CUP).  
 
El Sr. Gabarrell  explica que ja fa un any des que la Crida per Lleida-CUP va arribar a 
aquest ajuntament; un any llarg, intens, viscut amb l’empenta i la força del que 
aconsegueix trencar el mur de la institució i fer sentir, per primer cop, la seva veu dins 
aquesta sala. Tenim per endavant tres anys més en què bastir les bases per una ciutat 
que aposti per la transformació social i que sigui part activa en el procés constituent cap 
una República catalana. Una Lleida compromesa en la lluita per la unitat popular, per 
assolir la independència plena a fi de recuperar la sobirania individual i col·lectiva dels 
catalans i les catalanes, la nostra capacitat autònoma de decidir i desenvolupar 
processos i projectes en espais múltiples: econòmic, alimentari, energètic, tecnològic, 
sanitari, educatiu, residencial, cultural, etc., des de l’àmbit públic, local i nacional, amb 
l’objectiu clar de la justícia social i la igualtat. Diu que són desobedients de mena, per 
principis i per mandat polític. Que avui i aquí, les classes populars són les autèntiques 
protagonistes del seu relat, d’aquest discurs sobre l’estat de la ciutat que voldrien fos 
participatiu i obert, més enllà de les quatre parets d’aquest Saló de Plens. Creu que ens 
hauríem de trobar en aquells espais de participació ciutadana que configuren la Lleida 
que volem, al bell mig dels nostres carrers i places. Avui poden dir que a Lleida s'està 
bastint un nou model de ciutat, una llavor, un contrapoder d'arrel popular al voltant del 
moviment associatiu basat en les premisses de la participació democràtica, l'autogestió i 
la defensa dels drets bàsics i essencials. L’estat de la ciutat es mesura mirant de dins 
cap a fora, en la força dels diferents col·lectius que la configuren, en les seves fites i les 
seves expectatives de futur. Considera que l’estat de la ciutat es mesura en diferents 
accions i entitats o col·lectius. En el Casal Popular de Joves i la seva lluita contra el 
feixisme, en el camí per apoderar el jovent d’aquesta ciutat, des de l’autoorganització 
exemplar i el compromís absolut. En la gent de Colors de Ponent i l’assoliment de la fita 
històrica de que el dia de l’orgull LGTBI, en l’Ajuntament es  pengi la bandera multicolor, 
una fita que mai s’havia aconseguit, trencant tots aquells armaris que mai ningú 
semblava disposat a trencar. En les dones i homes de Marea Blanca Lleida i la 
persistència per destruir allò que semblava indestructible: el Consorci sanitari de Lleida, 
punta de llança de la privatització de la sanitat pública. En els treballadors i treballadores 
de Movistar Lleida, la vaga indefinida dels quals és la màxima expressió de la nostra 
dignitat. En la gent de la PAH Lleida i la seva lluita per tal de donar una resposta 
contundent, humana i sobretot implicada en la solució del gran drama dels 
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desnonaments, el dret a l’habitatge i la pobresa energètica. En les companyes del Grup 
de Dones Lleida i la seva lluita contra qualsevol tipus de violència masclista, vingui d’on 
vingui, assenyalant als agressors i a aquells que els donen suport o en fan apologia. En 
la gent de Marea Groga Lleida i la seva obstinació a favor de l’escola pública per tal 
d’evitar el tancament de línies d’EI3 a la nostra ciutat. En les i els integrants de la 
Plataforma “No en el Nostre Nom” i en la seva defensa d’una Europa de fronteres 
obertes i camins de llibertat per a totes i tots. En les diferents associacions que integren 
la Plataforma d’Entitats Culturals, en defensa d’un patrimoni i una Llei catalanes, de la 
unitat dels nostres museus i de les nostres col·leccions. En la gent del BACC Lleida i 
“En bici per Lleida” i la seva contribució, des de dalt de les seves bicicletes, per fer de 
Lleida una ciutat més propera, habitable i sostenible. En la lluita de la gent de “Papers 
per Tothom” per aconseguir un futur digne per a totes les persones nouvingudes a 
Lleida, des de la igualtat de drets i que puguin viure en pau. En l’Ateneu Cooperatiu la 
Baula i la seva tasca per aconseguir un espai autogestionat i lliure, un espai inserit dins 
l’entramat cultural, social i econòmic de la ciutat des de la independència i la lluita 
popular. En totes i cadascuna de les persones i entitats de Lleida aplegades sota el 
col·lectiu de la Sirollada per contribuir a una Festa Major diferent. En el compromís de 
les dones i els homes que integren l’ANC, i tot el moviment sobiranista de la nostra 
ciutat, que van ser capaces de posar les urnes als carrers de Lleida quan els ciutadans i 
ciutadanes ho van reclamar en un immens i únic exercici de democràcia participativa. 
Diu que el seu exemple, i el de tants altres, és l’exemple que volen dur en aquest Ple.  
Defensa una societat civil, uns moviments socials que ja estan generant alternatives i 
propostes de futur, bastint una Lleida diferent, basada en la participació real i quotidiana, 
més enllà de qualsevol comissió o altres òrgans consultius que pugui impulsar 
l'Ajuntament de Lleida. Gràcies a la seva lluita i esforç, la Crida-CUP manté un peu fora 
de la institució, i un altre a dins; treballa per ser un engranatge més en aquest procés de 
canvi que es construeix des del carrer. Explica que en aquest any de treball col·lectiu 
han mantingut sempre una voluntat de fer propostes per canviar un model de ciutat que 
no comparteixen de cap de les maneres. Han treballat per fer de la Paeria una institució 
amb parets de vidre; per una Lleida socialment justa i compromesa amb el procés 
constituent cap a la República Catalana; perquè Lleida tracti a les persones temporeres 
amb la dignitat que es mereixen (i no els trobem dormint en les nostres places); per 
esborrar dels nostres carrers les restes del franquisme i fer d’altaveu de les diferents 
entitats de lluita contra el feixisme, activant una campanya de conscienciació ciutadana 
per treure del nomenclàtor urbà tots aquells noms lligats al règim dictatorial que va fer 
exiliar i assassinar tants lleidatans i lleidatanes; per condicionar les negociacions 
polítiques al voltant de l’ordenança fiscal de l’IBI a la seva gradualitat, establint criteris 
progressius en el valor cadastral dels immobles, que han de beneficiar aquelles famílies 
en situació de precarietat econòmica (que pagui més qui té més recursos, i menys qui 
no en té.). Diu que han treballat, al costat d’altres grups, en la defensa del català i en la 
lluita contra la imposició d’un fals bilingüisme destinat a imposar el castellà en l’ús públic 
i privat de la nostra ciutat. Han centrat els màxims esforços en fer que els serveis 
públics privatitzats, tornin a mans públiques per tal de garantir-ne la universalitat i el 
control democràtic. Han fet i faran el que calgui, perquè volen una Lleida basada en 
l’enriquiment a partir d'un teixit social solidari, actiu i transformador en clau de ciutat, 
exercint la capitalitat de la comarca del Segrià per tal de bastir el projecte nacional dels 
Països Catalans. Creu que no els calen òrgans participatius híper-reglamentats sinó 
garantir que la veu dels sense veu sigui escoltada. No n’hi ha prou amb aturar la creació 
de nous centres comercials basats en models especulatius, sinó el compromís amb el 
comerç de barri. 
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Parlant del futur, diu que Lleida no pot ser mirall de les polítiques neoliberals respecte 
els diversos processos de privatització dels tant lluitats serveis públics. Vivim en una 
ciutat on l’aigua, la llum, el transport i la neteja s’ha entregat a mans privades; una ciutat 
on els criteris que prevalen en aquests serveis bàsics i essencials són els de l’obtenció 
de beneficis enlloc de donar bones prestacions a la ciutadania. La voluntat del Grup de 
la Crida-CUP era, és i serà, la de capgirar el model de ciutat que se’ns presenta avui 
des de l’equip de govern i que és compartida per una part dels grups polítics presents 
avui al saló de plens. Seguiran defensant una ciutat on els serveis bàsics estiguin en 
mans públiques com a garantia que els criteris sota els quals es gestionen siguin els 
d’igualtat, universalitat en l’accés, vocació de servei públic i no criteris merament 
mercantilistes o economicistes. Treballaran per eliminar la xacra del masclisme, que té 
les seves arrels més profundes en el patriarcat, i que en una ciutat com la nostra va 
registrar l’any 2015 nou-centes setanta-una denúncies per violència masclista, una 
mitjana de dos denúncies al dia per maltractament i on, en un sol dia, es van registrar 
catorze denúncies. “Ens volem vives” en una ciutat que destina 146.000 € d’ajuts a 
entitats veïnals, 22.000 € a cases regionals i només 8.000 € a entitats de dones. Una 
economia residual que impedeix construir un veritable casal de la Dona que sigui 
realment això, un hotel d’entitats feministes, un veritable casal de dones que es vulguin 
organitzar i treballar per la lluita contra l'opressió i els límits del patriarcat. Seguiran 
treballant incansables per eliminar el feixisme dels nostres carrers. A Lleida no hi tenen 
cabuda noms com els de Joan Recasens, Ramon Areny, Carmelo Fenech, Lluís Besa, 
Casimiro Sangenís o Miquel Montaña, representants d’un règim franquista que 
anorreava llibertats individuals i col·lectives. Tenen la voluntat, la convicció i la força per 
construir un nou model de ciutat, un nou model d’espai públic orientat a la ruptura 
d’aquest règim, presó de pobles i de persones, i responsable de la triple crisi nacional, 
social i democràtica que vivim avui en dia. El municipalisme no és la germana petita de 
la política, és el primer espai de lluita i transformació; per això treballaran amb un peu a 
la institució i un altre al carrer, impulsant, bastint i donant tot el suport a qualsevol de les 
iniciatives populars que puguin sorgir en el marc de la lluita independentista, feminista i 
anticapitalista. Aquest és el compromís del seu Grup, el contracte real amb totes 
aquelles persones, grups, entitats, plataformes i associacions que defineixen i 
emmirallen, com ningú, el veritable estat de la ciutat. 
 
 
Intervenció del Sr. Vega (Grup Municipal d’ERC-Avan cem).  
 
El Sr. Vega diu que en el primer Ple de l’estat de la Ciutat d’aquest mandat s’han 
proposat parlar sobre el model de ciutat, el model d’Ajuntament, el model de Govern 
(maneres de fer) i del model d’oposició que des de ERC-Avancem volen fer.  
El model de ciutat de l’actual equip de govern és un model que no només no 
comparteixen, sinó que en molts aspectes és als antípodes del que postulen des del seu 
grup municipal. Més d’un cop han dit que la Lleida actual és resultat de l’urbanisme “del 
totxo i del ciment”; és a dir, de l’expansió urbana gràcies als diners per les riuades i a les 
inversions privades a canvi de concessions (com ara, la reforma de Ricard Vinyes) i 
també de l’expansió constructiva i de l’especulació, de les llicències d’obres i les 
plusvàlues. En els moments actuals, després d’anys de crisi, sembla que l’especulació 
continua treien el cap a la nostra ciutat, com ho demostra l’interès inusitat a 
desenvolupar àrees comercials que representen un negoci immobiliari (abans que una 
iniciativa comercial) i que preparen la pista d'aterratge a corporacions que poden treure 
benefici d’un desenvolupament sectorial sense ordre ni planificació i sense tenir clar 
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quina repercussió real pot tenir sobre l’economia i l’ocupació de la nostra capital. El 
procés de revisió del POUM no els acaba de deixar tampoc tranquils, quan els 
responsables del planejament urbanístic local diuen que en aquesta revisió s’han tenir 
en compte els interessos de determinats agents socials que tenen inversions no 
desenvolupades; això sona a defensa d’interessos especulatius. Considera que des del 
punt de vista social, ens trobem amb un riquíssim teixit associatiu i una cada vegada 
més gran, activitat cívica; però es troben amb una baixa o nul·la voluntat d’acord i 
concertació social real. Només cal recordar els problemes que s’han produït a l’entorn 
del Consell Mixt de Cooperació; o les reivindicacions veïnals del Turó de Gardeny 
(acompanyades d’una actuació totalment reprovable del regidor de Participació 
ciutadana); o la falta de diàleg i de voluntat d’arribar a enteses amb els comerciants de 
la ciutat. Tot i que això darrer sembla que, després de mesos, es comença a redreçar 
(espera que la proposta de resolució sobre el disseny d’un pla estratègic del comerç, 
que tractarem després, en sigui la mostra definitiva). D’altra banda, encara hi ha una 
part del teixit social que es veu presoner; que s’avé a no importunar gaire l’equip de 
govern, ja que confon pau social i cohesió amb docilitat i submissió. Alguna associació 
que ha gosat reclamar un tractament més just per part del govern municipal s’ha vist 
penalitzada, com és el cas del Centro Latinoamericano. Vol parlar ara de les necessitats 
de les persones. La vulnerabilitat econòmica i laboral de moltes famílies és font de 
desigualtats. Els problemes d’habitatge, de pobresa energètica i de dificultats per cobrir 
les necessitats bàsiques continuen aguditzant-se a la ciutat. Malgrat que hi ha un acord 
de tots els grups municipals per fer-hi front, des de l’Ajuntament s’ha sigut poc valent i 
decidit. Hi ha projectes, com ara l’Alberg per a persones sense llar, que estan encallats; 
i a més, es donen a gestionar a entitats i associacions, sovint amb l’ajut de voluntariat, 
en comptes de ser el mateix Ajuntament qui ho fa. No només ens hem de preocupar del 
benestar de les persones i les famílies que més pateixen. Un avenç social tan important 
com els serveis socials per a tothom i el treball pel bé comú, estan en retrocés a la ciutat 
de Lleida. Regalem targetes bus a tots els jubilats, però som incapaços d’obrir nous 
centres de dia que tenim equipats o compromesos. Regalem hores de zona blava, però 
som incapaços de millorar la mobilitat. Fem fires d’FP i ocupació, però som incapaços 
d’incentivar de manera efectiva l’ocupació juvenil. Etcètera. 
Pel que fa al model d’Ajuntament, diu que vol parlar tant de la gestió dels serveis públics 
com de les relacions amb la ciutadania i el paper que se li dona. Quant als serveis 
públics, la paraula preferida del Sr. alcalde i el seu equip de govern és externalització. 
Tenint en compte la baixa qualitat del control que, a l’hora de la veritat, exerceixen sobre 
els serveis externalitzats, podem parlar gairebé de privatització. Recorda els serveis 
d’aigua; neteja i escombraries; autobusos urbans; aparcaments, zona blava, grua i 
dipòsit de vehicles i el control semafòric i de velocitat. A això, cal sumar-hi les 
contractacions i les concertacions de serveis: serveis funeraris; serveis de 
teleassistència i d’atenció domiciliària; serveis veterinaris de la canera; serveis d’atenció 
socioeducativa a la infància en situació de risc; servei de menjador social; servei 
d’atenció a les dones en situació de violència; centre de dia per a la gent gran ( i 
properament, servei d’alberg i centre de dia per a persones sense llar); servei d’atenció 
telefònica (010); serveis de manteniment i neteja per la gestió sostenible dels edificis 
municipals; serveis de vigilància d’equipaments i esdeveniments culturals; serveis de 
proveïment i muntatge d’escenaris i sonorització d’esdeveniments i actuacions i moltes 
altres coses. El seu grup municipal està orgullós d’haver propiciat, dins l’acord per als 
pressupostos de 2016, la recuperació de la gestió d’aparcaments, zona blava, grua i 
dipòsit de vehicles. Encara que no hem acabat de posar-nos d’acord amb la destinació 
final del personal, és evident que hem obert la porta a la internalització, que és el procés 
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contrari a l’externalització. Cal avançar en aquest sentit. La gestió privada no millora, en 
la majoria dels casos, la pública li costa diners al municipi; és a dir: a la ciutadania. I 
més quan, més d’un cop i de dos, es recorre a la pròrroga de contractes o la 
contractació directa. Creu que aquest és un del talons d’Aquil·les de l’actual equip de 
govern: el sistema de contractació de serveis. Ho demostra que cada ple ordinari hagin 
de formular diverses preguntes sobre la qüestió, perquè els sembla que algunes 
licitacions violenten la legalitat. Uns altres talons d’Aquil·les, en part relacionats amb 
aquest, són el de la transparència i el de la participació (o l’apoderament, com 
prefereixen dir). El Govern es vanta de tenir no sé quants premis per la transparència… 
Però a l’hora de la veritat, costa trobar una cosa tan senzilla com el tipus impositiu que 
s’aplica al rebut de l’IBI. Això és perquè, encara ara i malgrat que s’està millorant en 
aquest terreny, la transparència en aquest Ajuntament és més efectista que efectiva. La 
capacitat de la ciutadania d’incidir en decisions de l’Ajuntament (com ara, els 
pressupostos) és força limitada. Cal encara treballar molt en aquest camp. Encara es 
comporten de manera tan opaca que moltes de les coses que diuen que faran o que 
fan, les coneixem a través de la premsa o perquè ens ho comenta, per equivocació o 
distracció, algun empresari, treballador o persona de confiança. Més d’un cop, algú aliè 
a l’Ajuntament. Comenta un exemple recent sobre el Centre Experimental de 
Cinematografia. El Govern es vanta també de la reducció del deute i del termini de 
pagament a proveïdors. El deute a gran termini és tan gran a l’Ajuntament i a l’EMU, que 
limiten la capacitat inversora. Les operacions financeres per gestionar aquest deute són 
de dubtosa rendibilitat i, en canvi, representen un gran negoci per a les entitats 
bancàries. Sobre el pagament a proveïdors diu que encara cal veure si es compleix la 
normativa i els compromisos existents. El Govern els ha titllat d’irresponsables pel tema 
de l’ús de la llengua; han dit que s’estan creant problemes allà on no hi són quan 
realment és el Govern el que ha creat un problema allà on no hi és; tot per un pacte que 
els dona estabilitat i màniga ampla. I a canvi, es vol un retrocés en l’ús del català; s’ha 
pogut comprovar els darrers dies en les visites fetes darrerament als centres oberts o al 
centre d’atenció als temporers (on majoritàriament els rètols i l’ús de la llengua és 
majoritàriament en castellà).  
Pel que fa al model de Govern i les maneres de fer, creu que el model d’aplicació de la 
governança que fan, és a dir, les maneres de fer del govern de la Paeria continua sent 
com si tinguessin la majoria absoluta. Ple d’incompliments, arbitrarietats, improvisació, 
poca sensibilitat i manca de voluntat de buscar consensos. L’expressió “s’ha aprovat, 
però no ho farem” li hem sentit al Sr. alcalde i al Sr. Larrosa. Les tècniques dilatòries, 
per evitar o retardar el compliment d’acords que no són del seu gust, són habituals: a la 
comissió de la transparència, a les diverses comissions informatives, al consell editorial, 
amb les mocions, les propostes de resolució, els acords plenaris, etc. Pregunta a 
l’alcalde si se’n recorda de l’acord de comissió de no retransmetre un partit de futbol que 
amb una alcaldada es va saltar. Més coses sobre estils i maneres de fer: diu al Sr. 
alcalde, que li han sentit parlar, tot ufanós, de la seva capacitat d’arribar a acords i 
d’entendre’s amb tots els grups. Li demana que no sigui tan immodest ni tan ostentós; 
que sigui més humil i més mesurat. Una cosa és buscar acords puntuals que els 
permetin sumar suports i anar fent la viu-viu, i una altra ben diferent és buscar pactes i 
consensos, que d’això no en saben gaire. Recorda que, perquè acceptessin discutir 
sobre política pressupostària i pagament a proveïdors, van haver de presentar (i 
guanyar) una moció de reprovació. Que, per parlar de model comercial de ciutat, van 
haver de forçar un ple extraordinari. Que, com que es negava a reconèixer cap mena de 
canvi en la política lingüística a la Paeria i, per tant, no volia ni sentir-ne a parlar, van 
haver de recórrer al Síndic de Greuges. O quants temes han quedat sobre la taula en 
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sessió de Ple, perquè en comissió no els han volgut consensuar. Demana que el 
Govern sigui més humil i mesurat; encara hi ha massa improvisació en la seva gestió. 
Critica que pel fet que un regidor, de vacances, descobreixi una proposta d’inserció 
social per a les persones sense sostre, es munti un Housing first amb St. Joan de Déu 
(que treballen amb salut mental); però, és igual, tan hi fa. Massa poca previsió: pregunta 
quantes pròrrogues de contractes han de fer, perquè se’ls tira a sobre el venciment i no 
tenen els plecs de clàusules preparats per a una nova licitació. Demana més rigor i 
menys operacions de màrqueting i venda de fum. Recorda l’anunci que van fer fa just un 
any del Pla d’acció darrer trimestre de 2015, amb propostes com ara: l’aprovació inicial 
de la modificació del POUM; el projecte definitiu de l’Alberg - Centre per a persones 
sense llar; la 2ª i 3ª fase del Museu del clima (quan encara no està acabada ni la 1ª); el 
Museu del còmic, etc. Són coses que no s’han acabat de complir. Els costa complir els 
acords, cosa que es demostra en les reunions sobre seguiment dels acords 
pressupostaris. 
Acaba refermant la seva voluntat de treballar des de l’oposició per la bona governança 
de l’Ajuntament i pel bé comú. Amb tasca fiscalitzadora i de control i, al mateix temps, 
fent d’oposició propositiva com ho han demostrat moltes vegades. Diu que no vol acabar 
sense fer una reflexió al grup socialista: facin autocrítica de veritat i escoltin més la gent; 
escoltin el teixit social i productiu. Els diu que no vulguin desenvolupar un model 
comercial sense haver-lo discutit i consensuat amb els comerciants. Si volen 
desenvolupar àrees sense tenir un pla de desenvolupament del comerç cometen un 
doble error: en el model participatiu i d’empoderament de la ciutat i en el model de 
desenvolupament econòmic. Els demana que escoltin els avisos que els ha donat la 
ciutadania de Lleida en els darrers temps: en cada bugada, perden un llençol (eleccions 
municipals, eleccions catalanes, eleccions espanyoles…). 
 
 
Intervenció de la Sra. Ribes (Grup Municipal de Ciu tadans).  
 
La Sra. Ribes comença destacant que aquest és el seu primer ple extraordinari de 
l'estat de la ciutat; vol agrair la tasca feta per tots els treballadors de la casa amb tots els 
grups que han entrat per primera vegada al consistori; gràcies a la paciència i a les 
seves explicacions (sovint didàctiques) han pogut desenvolupar molt millor del que 
pensava el  seu treball en l'oposició. Creu  que és de justícia  reconèixer que la seva 
professionalitat fa que Lleida funcioni, malgrat les circumstàncies i les dificultats que 
travessen i en particular per la manca de personal.  El fet que hagin fet de manera 
exemplar el seu treball ens empeny a realitzar correctament el nostre. I és aquest motiu 
pel qual, fa un any, el nostre grup va decidir exercir d'oposició responsable i 
constructiva, que ha estat fent fins ara. Resultat d'això va néixer l'acord amb l'equip de 
govern per aprovar el cartipàs, i des de llavors l’acció política i municipal l’han 
fonamentat en tres pilars: transparència i regeneració democràtica, drets de les 
persones i regeneració econòmica i lleialtat institucional. 
En relació amb la transparència i regeneració democràtica diu que des del primer dia 
han apostat per auditar tots els  serveis públics externalitzats; controlant no només les 
actuacions, sinó també els comptes, per comprovar que cada cèntim gastat és invertit 
correctament. Explica que en la negociació del pressupost actual, van deixar molt clar 
que es devien consultar totes les partides  específiques dels pressupostos municipals. 
També han arribat a un acord amb l'equip de govern per fiscalitzar l'execució del 
pressupost. Això vol dir que cadascuna de les regidories dels departaments ha de fer un 
informe mensual que detalla l'estat d'execució del seu pressupost, així com la relació de 
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factures. Això ha permès que tots els grups tinguem més  accés a aquesta informació, 
utilitzant-la de la manera que creu més convenient. A més, el nostre ha estat l'únic grup 
que presenta una proposta de Reglament Orgànic Municipal, document que ha de 
regular tots els òrgans de La Paeria. Per tant, han assumit la gran responsabilitat de 
crear un document que serveix de base per crear un ROM eficaç i eficient, que serveixi 
per aquest consistori i pels que vinguin, amb independència de la seva composició, de 
les majories o del color ideològic dels seus grups municipals. D'altra banda, el  seu grup 
també reporta totes les activitats  que fan i amb qui es  reuneixen, deixant a la vista de 
qualsevol, l’agenda i les proposicions que plantegen. Els assessors del grup són 
persones independents, seleccionades pel seu currículum i la seva vàlua i no pel fet de 
pertànyer a la nostra formació. Per tant, ningú pot dubtar de la seva professionalitat i les 
seves funcions: els nostres consultors treballen exclusivament per a aquesta ciutat i no 
pel nostre partit, atès que les seves retribucions són pagades per l'Ajuntament; això és 
un fet de renovació democràtica que va portar a la pràctica.  
Pel que fa als drets de les persones i regeneració econòmica, diu que han impulsat 
l'aprovació d'un protocol educatiu contra la transfòbia i l’assetjament escolar per identitat 
de gènere; han pressionat per ampliar l'horari i els serveis de l'alberg de Jericó, a més 
de demanar que s’agiliti la construcció d'un nou alberg públic que realitzi aquestes 
funcions. Han donat suport a que es faciliti l'exercici d'una segona activitat als 
treballadors de l'Ajuntament i càrrecs electes. Han impulsat la figura del vigilant  per a 
gestionar més eficaçment i de manera més propera tots els problemes de l'Horta. A 
més, han fet una defensa ferma del cos de la Guàrdia Urbana davant mesures 
populistes i demagogues. Vol destacar la defensa del dret al pagament als proveïdors, 
fet que encara que sembla de sentit comú, no sembla ser del gust d'alguns dels grups 
que estaven disposats a deixar-los sense cobrar en els expedients de reconeixement de 
crèdit  (que es feien servir de manera habitual per refinançar el consistori de manera 
habitual, i que gràcies a la nostra pressió no es podrà tornar a donar excepte en 
circumstàncies excepcionals). En l'àmbit econòmic es va acordar  dur a terme una 
reducció del 18% de l'impost de plusvàlua que serà efectiva el 2017;  s'han congelat l’IBI 
i s’han incrementat en un 12% els pressupostos de les entitats municipals 
descentralitzades de Sucs i Raimat, que sempre tenim presents a les nostres actuacions 
(inclòs el redactat que s’està fent del  ROM). Diu que el seu compromís amb la 
ciutadania i el comerç ha estat clar; han demanat una cobertura total de fibra òptica per 
tota la ciutat, incloent l'Horta, malgrat les reticències que han trobat a l'equip de govern, 
tot i que creu que és imprescindible (no només com un dret de les persones sinó també 
per ser  essencial de promoure qualsevol negoci connectat al món).  No és només tenir 
internet, i per això han proposat i arribat a un acord entre PIMEC i Ajuntament per 
impulsar els ajuts als emprenedors i empresaris. S’han fet reunions constants amb els 
veïns, que els  han portat a traslladar  nombroses peticions urbanístiques,  tant a les 
comissions com al  Ple. La mobilitat d'aquesta ciutat és molt millorable, i un problema 
que cal tractar de manera constant; el mateix passa amb la  neteja, la il·luminació o la 
recollida de residus; finalment es durà a terme un  pla pilot de recollida selectiva porta a 
porta que ja tenia en el seu programa de 2007 i que comportarà una reducció 
substancial dels residus de rebuig, que suposen un problema de logística i de 
pressupost, en tant que cal pagar per emmagatzemar-los convenientment. Aquesta és 
una altra de les apostes de C’s per fer una Lleida més sostenible. Totes aquestes 
propostes són d'àmbit municipal; el seu grup so s’ha dedicat a fer propostes o mocions 
que ultrapassin aquesta línia. Quan han cregut necessari proposar qualsevol d'aquestes 
mesures l’han traslladat al Parlament de Catalunya o al Congrés dels Diputats, obtenint 
moltes vegades un resultat positiu i molt més ràpid que no la petició feta amb una moció 
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o una proposta de resolució en un àmbit competencial inadequat. Destaca les mesures 
per millorar la dispensació individualitzada de la  medicació als malalts complexos per  
evitar el seu desplaçament als  hospitals;  la reorganització del model sanitari  català; la 
construcció dels  instituts de Cappont i Balàfia;  la construcció de la nova escola de 
Pinyana; l'impuls de la millora de les tarifes del servei Avant o fer una proposició de llei 
de mesures urgents de protecció dels més desfavorits en relació a l'accés als 
subministraments bàsics. Considera que totes les mesures relacionades tindran un valor 
tangible per als nostres veïns i seran executables més ràpidament  per l'administració 
corresponent. El seu  grup té molt clar el repartiment de competències de cada una de 
les administracions i té com a objectiu treballar de manera eficient en cada una d'elles, 
evitant debats inútils o retards injustificats per no pertànyer a l'àmbit de competències de 
cadascuna d'aquestes administracions i en concret les d'aquest Ajuntament. 
En darrer lloc fa referència a la lleialtat institucional. Tenen clar un fet molt simple: el 
respecte a la llei. A aquestes regles del joc que ens hem marcat com a societat moderna 
i per no caure en l'anarquia o la llei del més fort. El respecte compren a totes les lleis, 
les que els agraden i les que no els agraden. El respecte de la Llei els ha portat a negar-
se a que Lleida entri a l’AMI; a no donar suport al Departament d'Afers Exteriors de la 
Generalitat  o a no pagar impostos a través de l'Agència Tributària Catalana (cosa que 
sí es va aprovar a la Diputació de Lleida, on ara tenen un autèntic mal de cap per no 
voler contradir la moció que van aprovar, fins i tot sabent que és il·legal). S’han 
abstingut de votar o han votat en contra en totes aquelles mocions que tractaven temes 
judicialitzats  o en els que s’instava a pressionar o desobeir els tribunals. No té cap 
lògica  parlar d'ells en un Ple;  però en les actes es pot veure la quantitat d'hores que 
hem passat debatent sobre qüestions com aquestes, que només aporten confusió als 
ciutadans, que no tenen per què saber com funciona el nostre sistema legal. El respecte 
a la Llei els ha portat a instar que les senyals de circulació estiguin en les dues llengües, 
perquè així ho marca la Llei de trànsit. Altres veuen aquest respecte a la Llei de mil 
maneres diferents i sempre des del seu prisma ideològic. Si ho fan des del 
desconeixement els conviden a llegir millor la llei o a assessorar-se millor  i que acatin 
les sentències judicials; si ho fan amb la intenció de treure rèdits polítics amb veritats a 
mitges i demagògia, han de saber que estan enganyant els ciutadans. Diu que el Grup 
Municipal de C’s ha fet, fa i farà una oposició responsable, crítica i constructiva, perquè 
es pren seriosament la seva tasca. Tenen un compromís amb els ciutadans de Lleida, i 
per tant no permetran situacions de desgovern o de caos. Això no significa un xec en 
blanc per a l’equip de govern actual, al qual continuaran controlant com fins ara. Fruit 
d'això han aconseguit molts compromisos que tenien en el seu programa;  però resta 
encara molt camí per poder aplicar les seves idees de progrés. La crisi en la qual estem 
instal·lats ens obliga a ser molt prudents en les despeses pressupostàries, havent 
d’incidir especialment en la despesa social en detriment d'altres despeses més 
innecessàries. Volen incrementar en 500.000€ les partides de cohesió social i ocupació; 
tenen especial interès en  l'empresa  Municipal d'Urbanisme i l'Institut Municipal 
d'Ocupació Salvador Seguí, com mecanisme de lloguer social i la creació d'ocupació i 
formació dels treballadors, així com l'aposta decidida pel Parc Científic i Tecnològic de 
Gardeny, que creuen que s’ha de convertir en un motor econòmic, social i d'innovació i 
recerca per a la ciutat. En la mateixa línia, aposten per millorar el nostre comerç local, 
amb grans possibilitats d'adaptació i evolució. En el Ple passat van  proposar ajuts per 
promocionar  el comerç en línia i explorar la creació d'una plataforma logística de 
distribució. En els propers mesos desenvoluparan mesures concretes que puguin 
beneficiar immediatament totes les pimes de la ciutat.  Continuaran lluitant perquè  no hi 
hagi cap tipus de revisionisme històric o cultural. Mantindran el  compromís amb les 
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cases regionals, que són el mirall de la nostra identitat cultural. Seguiran lluitant per tal 
que la nostra història sigui coneguda en la seva totalitat, amb les seves llums i ombres i 
que no es coneguin només aquells fragments que interessin a determinats col·lectius. 
Defensaran la nostra cultura monumental i museística, proposant mesures per estimular 
les visites i atractiu. Continuaran lluitant per una administració que sigui totalment 
bilingüe, i que aquest fet, una vegada reconegut, no suposi cap conflicte per a ningú, ja 
que serà simplement un reflex de la societat en que vivim. Fa poc més d'un any van 
entrar en aquest consistori per influir en la política municipal de Lleida; avui creu que ho 
han aconseguit malgrat els atacs constants, tant en les xarxes com en altres mitjans i 
fins i tot amb atacs físics a la nostra seu.  Poden  dir orgullosos que l’entusiasme i 
compromís amb els ciutadans per fer de Lleida un lloc millor no ha minvat; així seguiran 
la resta del mandat.  
 
 
Intervenció del Sr. Postius  (Grup Municipal de CiU ).  
 
El Sr. Postius  comença la seva intervenció recordant que ara fa un any, en la sessió de 
constitució d’aquest Ajuntament, va dir que l’actual mandat estava cridat a ser 
completament diferent als que s’havien vist en les darreres dècades de governs 
socialistes. El resultat de les eleccions municipals deixava molt clar que 3 de cada 4 
lleidatans donaven l’esquena al Govern socialista de la ciutat, després de 13 anys 
ininterromputs del mateix alcalde i de més de 35 anys del mateix partit. Això havia de 
comportar, necessàriament, un canvi d’actitud en la manera de gestionar la Paeria, i 
també, un canvi de model de ciutat, clarament esgotat, i que no donava més de sí. Això 
no solament ho deia el seu grup, sinó les més de 35.000 persones que van optar per 
projectes diferents al socialista. Tanmateix, un any després, res més lluny de la realitat. 
Critica que l’alcalde hagi intentat vendre un discurs ple de bones intencions i 
d’afirmacions grandiloqüents, però mancat d’autocrítica i també de memòria del que ha 
passat en aquest darrer període. Diu que en aquest primer any l’alcalde i el seu equip 
tenien dues possibilitats: podien entendre que la ciutadania reclamava, i reclama, una 
nova manera de fer política, basada en les persones, en la transparència, en la 
participació, en el diàleg, en la negociació, de tenir molt clar que som servidors públics i 
que hem de respondre a l’interès general; o bé podien  continuar amb la vella política, 
basada en els interessos, en la imposició, en els subterfugis legals, vivint d’esquena als 
ciutadans, per continuar fent i desfent, com si això fos casa seva. Aquest ha estat el seu 
relat en els darrers 12 mesos. En termes generals, tot continua exactament igual. El 
Govern ha seguit actuant com si disposessin de majoria absoluta, tot procurant 
pressionar i desprestigiar totes les entitats, persones, partits o regidors  que discrepen 
de la seva veritat oficial; persones i entitats que han dit prou a “combregar amb rodes de 
molí”. Diu que la determinació de l’alcalde per continuar governant aquesta ciutat a 
qualsevol preu l’ha dut a trepitjar límits inimaginables. Fa un any hi havia milers de 
persones manifestant-se en la plaça de la Paeria demanant la dimissió de l’alcalde per 
haver posat preu a la llengua del país. Li pregunta si té alguna cosa a dir sobre la 
resolució del Síndic de Greuges que va deixar clar que la llengua no es toca i no pot ser 
moneda de canvi. Tot plegat per continuar fent i desfent com en els vells temps, els del 
despotisme il·lustrat que tant li agrada (tot pel poble sense el poble).  Esmenta que fa 
unes setmanes la Comissió d’esports va decidir que no hi havia diners per posar 
pantalles gegants per seguir la Roja. L’alcalde va tirar pel dret, va fer una alcaldada  que 
han hagut de pagar els ciutadans. Recorda que fa un mes vam haver d’aprovar una 
moció que deixava molt clar que l’alcalde no pot continuar fent el que vol. També 
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podríem parlar d’un fet que tampoc n’ha fet referència l’alcalde en el seu discurs: el que 
fa uns mesos aquesta Corporació Municipal el va reprovar per la seva nefasta política 
econòmica. Se’l va reprovar, perquè en l’acord del cartipàs es va resoldre que no es 
podien fer despeses si no es té pressupost, si no hi havia recursos. L’alcalde va 
autoritzar despeses per més de 2 milions d’euros sense partida i que finalment ho ha 
acabat pagant el conjunt de la ciutadania. Sobre la política de personal de la Paeria, 
explica que fa tot just 2 mesos la secció sindical majoritària de l’Ajuntament de Lleida va 
denunciar públicament els intents del seu equip de govern de “coaccionar i silenciar als 
representants sindicals i de tenir actituds pre-democràtiques”.  Pregunta si aquesta és la 
concepció de diàleg que té el Govern. Ha trobat a faltar en el discurs de l’alcalde una 
explicació del que està passant darrerament a la Regidoria d’Urbanisme. Pregunta si 
quan es redacten els Plecs de condicions tècniques es fan pensant en determinades 
empreses. Sembla ser que el Tribunal Català de Contractes del Sector Públic, pel 
concurs de neteja i manteniment, així ho va entendre. Pregunta per quin motiu, en el 
darrer any, la Comissió Provincial d’Urbanisme els ha rebutjat diversos expedients 
perquè no tenen prou fonament jurídic  administratiu. Suposa que tot plegat justifica ara 
voler posar una persona de la seva confiança en aquesta Regidoria; per assabentar-se 
d’allò que passa i per evitar que  el titular actual, adquireixi alguns vicis de la seva 
antecessora en el càrrec. Critica que tampoc hagi dit res de la Regidoria de Participació 
Ciutadana i del seu funcionament. No és normal que s’hagi demanat la dimissió del Sr. 
Gómez en 3 ocasions: pregunta a l’alcalde què pensa fer.  
També vol parlar del model comercial de ciutat, qüestiona que sigui ara (després de 13 
anys que porta com a alcalde) es planteja quin model comercial necessita la ciutat.  
Creu que diu tot això, perquè vol amagar que va fraccionar els estudis comercials en 4 
per continuar fent i desfent com ho ha fet en els darrers anys.  Pregunta quins 
compromisos va adquirir l’alcalde amb els promotors de Carrefour. Ha trobat a faltar en 
el seu discurs l’autocrítica en la seva gestió econòmica al capdavant de l’Ajuntament. La 
política econòmica de l’equip de govern ens ha dut a estar entre els 25 ajuntaments més 
endeutats de tot l’Estat Espanyol. L’alcalde  marxarà  i ens deixarà un llegat de més de 
170 milions d’euros de deute que pagarem entre tots. Creu que li deu importar ben poc 
que Lleida sigui la capital dels impostos. Demana que es comparin els rebuts de l’IBI de 
la ciutat de Lleida amb els de Barcelona i es veurà que som la capital dels impostos. 
Pregunta per quin motiu no ens hem de plantejar baixar l’IBI  quan a tot arreu es 
plantegen moderacions fiscals. Diu que en una recent Junta de Portaveus  l’alcalde va 
dir que faria el que voldria, amb independència del que s’aprovés. En termes generals, 
som on érem l’any passat. Creu que el lema de l’alcalde dels darrers 12 mesos ha estat: 
qui dia passa, any empeny. Però la ciutadania  no pot esperar més. Li demana que deixi 
de posar la ciutat al servei i que treballi per Lleida i els seus veïns. 
 
 
Intervenció de la Sra. Mínguez   (Grup Municipal de l PSC).  
 
La Sra. Mínguez  recorda que fa un any es va donar en un Ple el tret de sortida al 
mandat actual. El Ple d’avui se’ns presenta com una data d’examen i autoavaluació per 
a tothom; per a tots els que ocupem les cadires de la sala de Plens. Hem d’exposar a la 
ciutadania on som respecte d’allò que vàrem dir  que seriem. Lamenta que les 
intervencions de l’oposició no hagin estat més constructives. El Govern ha après moltes 
coses en els darrers mesos; lamenta que es mantingui per alguns grups la seva actitud 
negativa. No es tracta de fer un discurs autocomplaent, queden moltes coses a fer. Però 
no li sembla just escoltar molta queixa, molta demagògia  i molt “postureig”. Fa un any 
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es va constituir un nou Ple, marcat per la pluralitat de forces polítiques que la ciutadania 
va voler que tinguessin representació. En aquells moments tots vàrem veure que calia 
canviar les coses; que caldria facilitar la negociació per tal de governar, dirigir i 
encaminar la nostra ciutat. Es va dir que tindríem un mandat molt exigent en l’acció 
política i en clau de ciutat; un nivell d’exigència que només es podria salvar des de la 
responsabilitat, el diàleg i el compromís. Creu que al llarg de l’any, l’equip de govern ha 
mostrat altes dosis de responsabilitat, diàleg i compromís. Responsabilitat per gestionar 
un govern amb minoria, prestant cada dia uns serveis públics que qualifica d’excel·lents. 
Tenim un magnífic equip humà que dona resposta a la ciutadania amb sensibilitat social 
amb qui més pateix i amb l’objectiu del bé comú. Creu que és públic i notori l’exercici de 
diàleg que han demostrat en tot moment; amb tots i cadascun dels grups municipals 
(alguns amb major predisposició i altres amb autèntica tensió).  L’aritmètica plenària 
(atorgada pels vots de la ciutadania) ha dibuixat un escenari de majors consensos; el 
Govern ha pactat projectes amb diferents grups municipals. Però només es pacta amb 
qui té voluntat de pactar. Diversos grups, fa un any, van manifestar que volien fer una 
oposició responsable (esmenta a C’s, ERC-Avancem i la Crida-CUP); els  vol agrair la 
predisposició i  la coherència. Altres grups s’han instal·lat en l’oposició del “no”, 
destructiva. Cadascú tria l’opció d’oposició que vol fer,  les finalitats i els objectius. 
Pactar és trobar acords amb persones que pensen diferent; hem estat capaços de 
trobar-nos en temes claus per a la ciutat. Diu que el mandat passat (amb majoria 
absoluta) també es va demostrar la voluntat de diàleg; en mandats anteriors també hi va 
haver diàleg, arribant a fer un govern tripartit. Hi ha qui està buscant quelcom i l’únic que 
es troba és la feina ben feta dels tècnics municipals sota la direcció política. Vol fer 
públic l’agraïment al personal de la Paeria, sigui quin sigui el seu nivell d’acció; en un 
any s’han adaptat  a les noves exigències, aplicant nous protocols i patint que es 
qüestionés també la seva feina. 
Creu que el Govern ha demostrat que ha sabut treballar d’altra manera. Però, aquesta 
exigència de canvi, és aplicable a tots i cadascun dels membres de la Corporació. No 
creu que el Grup del Comú porti en el seu ADN la cerca de consensos. Espera acabar el 
mandat esvaint els dubtes que aquest grup té, amb totes les preguntes contestades. Té 
la ferma convicció que a l’Ajuntament de Lleida es fan bé les coses. No es pot 
convèncer a qui només veu ombres i dubtes. Demostrarà al Comú que han perdut 
temps i oportunitats en la cerca de no se sap ben bé què. Durant aquest darrer any no 
s’han modificat algunes actituds de tensió  i confrontació contínua. Hi ha grups amb 
pretensions infinites de govern que continuen instal·lats en una oposició destructiva, 
opaca i de mala fe, posant pel davant els interessos polítics i fins i tot personals, donant 
volada als atacs al Govern. La crítica és legítima i necessària; però els atacs injustificats  
i destructius no ho són i manifesten només la necessitat de fer mal. Cada mig any vivim 
processos electorals i cal entendre que quan una persona és candidata a  tot no pot 
respectar res. No és la regidora qui ha de dir als altres grups quina oposició han de fer; 
cadascú respon amb els seus fets. Diu que el Govern treballa per a la ciutadania; una 
ciutadania que els van fer la llista més votada. Tenen el mandat de la ciutadania i l’han 
de complir el millor possible: governant per tothom. Diu que el PSC és un partit 
municipalista; la seva història és la del progrés de la Catalunya democràtica. Altres 
partits, fins i tot, han canviat de nom per no semblar allò que són, per mantenir els llocs i 
altres privilegis associats. Qualifica aquesta política de trista. Critica que el Sr. Postius 
digués fa un any que calia política de consensos i mà estesa; una idea que va acabar 
quan no va poder aconseguir un acord per governar. Es va parlar fa un any de 
transparència. Tenim una llei de transparència i uns organismes que la mesuren; 
l’Ajuntament de Lleida és transparent i obté les màximes puntuacions. Mostra la seva 
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sorpresa pel gran volum de preguntes fetes pels grups, que estan causant un veritable 
col·lapse administratiu, especialment propiciat pels grups del Comú i de CiU. 
Respondre-les suposen moltes hores de feina tècnica i administrativa; cada pregunta té 
una resposta i amb un temps mig de 30 minuts per cadascuna d’elles (sobre 3.000 
contestades) es pot calcular el temps destinat pels tècnics a respondre els seu dubtes 
187,5 dies sencers. Potser caldrà crear una oficina d’atenció a l’oposició, que ha generat 
aquest gran volum de feina en el que portem de mandat.  Els demana que deixin de 
buscar no se sap què. Diu que alguns grups generen il·lusió per la ciutat i ganes de 
continuar treballant; altres només tenen l’objectiu de buscar el que no hi és. No sap si 
actuen per mala fe o per desconeixement; ha passat més d’un any i demana que es posi 
ordre al col·lapse administratiu que estan provocant aquests grups. Dona les gràcies a 
aquells que actuen seriosament i que han respost a l’esforç d’adaptació del Govern amb 
sentit de ciutat i amb responsabilitat.  
 
 
Rèplica del Sr. alcalde 
 
El Sr. alcalde  diu que haurà  de ser forçosament breu en les respostes. Al Grup del 
Comú els diu que la realitat és que el seu grup és el que més ha votat juntament amb la 
dreta catalana i el partit que la representa a la Corporació (CiU). Creu que hi ha una 
correlació i coalició “de facto” entre CiU i Comú, amb seguiments mutus. Els diu també 
que les concessions han de funcionar amb equilibri econòmic, perquè així ho diu la llei i 
cal complir-la. Sobre la intervenció de la Sra. López agraeix que hagi reconegut que 
Lleida té un nivell adequat de seguretat ciutadana. Sobre el deute municipal, diu que el 
grup del PP insisteix, des de fa anys, que el deute municipal és de 200 milions d’euros; 
inclouen en el deute amortitzacions i interessos i no tenen en consideració les 
amortitzacions que anualment es fan. Explica que quan va començar d’alcalde el deute 
de la Paeria era del 128,5% dels ingressos; en condicions homogènies ara és del 62%. 
L’endeutament anterior era per unes grans obres fetes durant 23 anys; ara hem seguit 
fent obres i estem amb un endeutament del 62%. Sobre la baixada de l’IBI  reitera que 
disminuir l’1% representaria 0,5 euros al mes a cada família; creu que és més equitatiu 
fer reduccions selectives. Està molt d’acord amb alguns dels objectius plantejats per la 
Crida-CUP; no hi ha coincidència en la manera d’aconseguir-los. Han fet un discurs 
impecable de respecte a les minories i a la igualtat de drets; han defensat la necessitat 
de polítiques actives. No hi ha coincidència en que per aconseguir la igualtat de drets 
sigui necessari anar cap a la República Catalana. Es poden defensar aquests drets des 
de la Constitució actual o des d’una constitució reformada que considerés un estat 
federal. Hi ha coincidència en la justícia social, en l’equitat, en el respecte a les minories 
i en la igualtat de drets. Discrepa que hi hagi una problemàtica de símbols franquistes a 
la ciutat.  Diu al Sr. Vega que no s’obren més centres de dia, perquè no els tenim 
concertats amb la Generalitat. Apostem per l’FP i som el primer ajuntament de l’Estat 
que fa un viver d’emprenedors dedicat només a FP, tenim una fira de l’FP, tenim un 
consell municipal específic....  No hem d’ignorar que segons l’Observatori de DESC som 
l’Ajuntament primer en suport a situacions d’emergència i de pobresa. Fem pròrrogues 
de concessions (com la darrera) perquè la patronal del sector va impugnar el concurs. 
Creu que a l’Ajuntament es treballa per la cerca del consens. Tots els governs en 
minoria han de cercar acords. El Govern defensa projectes, no fum. Si no tenim 
projectes no podem demanar capacitat financera; si no hi ha projectes no podem 
respondre a aquestes oportunitats. Agraeix l’oposició constructiva de C’s.  L’acord entre 
PSC i C’s té 16 punts, que tracten de regeneració democràtica, compromisos de 
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dimissió en cas d’imputacions, rigor fiscal, aposta per l’increment de polítiques socials i 
de promoció econòmica; hi ha un article que preveu revisar el Reglament de l’ús del 
català si es donen les circumstàncies d’adaptació a canvis legals o a sentències. El PSC 
i C’s no tenen la mateixa política lingüística; coincideixen en el respecte i l’estima per les 
llengües oficials del país i el respecte a la legislació vigent i a les recomanacions del 
síndic. Al Sr. Postius li retreu que en el seu discurs hagi buscat un titular de diari amb 
les seves expressions. Li demana que respecti al Síndic de Greuges; l’alcalde està 
completament d’acord amb el que ha dit el Sr. Ribó i estem complint les seves 
recomanacions, quan diu que cal atendre normalment (no de manera preferent) en 
català, respectant el dret dels ciutadans a demanar relacionar-se amb l’administració en 
castellà. Sobre la manifestació que es va fer el dia de la signatura de l’acord del cartipàs 
diu que la va organitzar el Sr. Postius.  
  
  
Segon torn de rèplica dels grups municipals  
 
El Sr. Talamonte  recorda que el Comú no és un partit polític sinó un conjunt de 
ciutadans que han decidit organitzar-se  i presentar-se a les eleccions com a agrupació 
d’electors; això demostra que alguna cosa passa a la ciutat. Diu que el Comú va votar a 
favor de l’aprovació dels comptes del Consorci de persones sense llar (els comptes són 
els que són); però van votar en contra del pressupost perquè aquest pressupost no 
preveia fer cap tipus d’actuació. Pregunta si realment no es pot fer quelcom més; han 
passat 4 anys sense fer res. Considera que la relació de la Paeria amb les entitats del 
tercer sector ha estat clientelar. Creu que el model del Consell Mixt de Cooperació 
s’hauria de replicar en altres matèries (esports, cultura, etc.). El seu grup avalua en 311 
milions d’euros el deute municipal, sense comptar els darrers convenis de col·laboració 
per construir camps de futbol. Una cosa és el deute financer i altra cosa és el deute 
compromès (seu de la GU, concessionàries, etc.). Considera que hi ha un deute 
“maquillat” de crèdits demanats per tercers. Diu que la major part dels grups de la 
Corporació tenen més capacitat de diàleg que l’alcalde, per això s’han consensuat 
propostes amb la major part dels grups. No han trobat el camí per arribar a acords amb 
el Govern, tot i haver-ho intentat.  Les propostes del Comú volen cercar noves formes 
de gestionar la ciutat  i els fons públics; tenen un caràcter clarament constructiu i 
s’adrecen a la resta de grups i a  la gent del carrer. Creu que cal un acord de tots els 
grups per frenar el que considera un desgavell de l’equip de govern.  
 
La Sra.  López  diu que una de les primeres paraules de la intervenció del Sr. alcalde ha 
estat manifestar que no tenia cap autocomplaença; res a veure aquesta declaració amb 
el contingut del seu discurs. El Govern creu que a la ciutat no hi ha cap problema. Es 
minimitza l’impacte que té el rebut de l’IBI sobre els ciutadans i les famílies. Hem passat 
de pagar 310 euros de mitjana l’any 2006 a pagar-ne, també de mitjana, 462 
actualment, és a dir, 152 euros més; és una quantitat important per a les famílies. El 
deute de l’Ajuntament és important: més de 210 milions d’euros. La Sra. Mínguez ha fet 
un discurs similar al del Sr. alcalde; no han vist en el seu discurs cap plantejament sobre 
l’estat de la ciutat i els projectes previstos. S’ha limitat a “renyar” l’oposició i a dir-nos 
com hem d’actuar; això ho fa el grup del partit que està impedint que es faci Govern a 
Espanya, pel partit més votat a tot l’Estat. El Grup del PP, en la seva primera 
intervenció, s’ha centrat a parlar de la ciutat i de la gestió municipal. Es veuen en la 
necessitat de respondre als grups que volen que aquest debat sigui de política general (i 
no sobre l’estat de la ciutat). Sobre la llengua diu que és prou conegut el posicionament 
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del PP sobre aquesta qüestió. Defensen l’estricte compliment de la llei: la Constitució, la 
Llei de política lingüística i l’Estatut de Catalunya. Cooficialitat, normalitat de les dues 
llengües i cap preeminència d’una sobre l’altra. Creu que aquest debat no pot ser un 
retret entre govern i oposició; ha de servir per a quelcom més. Hem de treure aspectes 
positius i de millora de la ciutat.  
 
El Sr. Gabarrell  diu que coincideix amb la Sra. López en la manca d’autocrítica del 
discurs del Sr. alcalde. És important adornar-se que la situació actual és diferent, 
després d’un mandat amb majories absolutes. Creu que és una conducta irresponsable 
del Govern anar de la mà dels representants del bilingüisme monolingüe, com és el cas 
del Grup de C’s. Cal tenir en consideració que la solució donada al problema dels 
temporers és provisional i que cal estar molt atents perquè no ens trobem amb fets com 
els que van succeir l’any passat. Les xifres macroeconòmiques optimistes a les que ha 
fet referència el govern no tenen aquest caràcter positiu vers les classes populars i una 
bona part de les classes mitjanes de la ciutat. La política urbanística com a motor de la 
recuperació pot fer-nos tornar al mal camí de la crisi que encara tenim. Es parla d’un 
oasi municipal quan tenim els serveis públics en mans privades; s’ha parlat poc de la 
conflictivitat laboral a la Paeria i fins i tot la representació sindical presentarà una moció 
al Ple sobre la jornada de 35 hores setmanals. Sobre les qüestions de la política 
d’igualtat de gènere, recorda que la ciutat no té un pla d’igualtat actualitzat des de l’any 
2009. No tenim servei d’urgència per allotjar dones en situació de violència masclista; no 
podem pecar d’optimisme en aquestes qüestions. Defensa la lluita del seu grup des de 
l’esquerra independentista,  anticapitalista i feminista. Han trobat a faltar en el discurs 
del Comú les referències al cooperativisme i a l’economia social. Tampoc estan a favor 
de la rebaixa lineal de l’IBI; ha de pagar més qui més té. Critica el discurs del PP, 
especialment les referències que han fet al microurbanisme quan el PP ha propiciat tot 
el contrari. C’s diu que està a favor de la lleialtat institucional, però creuen que són els 
que sempre ho fan millor que altres; són la base del revisionisme. La Crida-CUP vol 
canviar el model de ciutat. Sobre la memòria històrica creu que la política de 
“reconciliació de bàndols” que promou el Govern obvia el reconeixement, la reparació i 
la responsabilitat. No poden defensar fer un punt i apart per obviar tot el passat i tota la 
memòria històrica. Cal exigir responsabilitats i acabar amb la impunitat.  
 
El Sr. Vega  agraeix el reconeixement que ha fet el Govern a la disposició del seu grup 
per arribar a acords i col·laborar. L’objectiu és el mateix que quan fan polítiques de 
control i de fiscalització: fer les coses de la millor manera possible pel bé comú i el de la 
ciutat. Cal poder ser crítics i també col·laborar quan calgui. Diu que la concertació de 
places del centre de dia a la qual s’ha fet referència, sí que tenia dotació pressupostària 
de la Generalitat per a l’any 2016. La pròrroga del servei de manteniment d’edificis ve 
marcada per una decisió judicial; la crítica del seu grup feia referència a altres 
pròrrogues contractuals evitables. En la línia de cercar acords estan satisfets i poden fer 
un balanç positiu. Han aconseguit un seguit de millores en els serveis municipals i en la 
seva gestió: criteris de contractació i compra ètica, redacció del ROM, creació del 
Conservatori superior de música, programació d’arts escèniques, punts de recàrrega de 
vehicles elèctrics, revisió del pla de mobilitat, pla d’usos de l’Horta, etc. Es poden fer 
propostes en positiu. Creu que el Govern busca més aritmètica que consensos i que 
anuncia projectes que no es fan, despertant falses expectatives a la ciutadania 
(esmenta alguns exemples). Destaca la necessitat de resoldre el problema de l’OMAC. 
Cal que el Govern canviï les maneres d’actuar i que estigui obert a les innovacions en 
matèries com la participació, transparència, etc. Sobre l’FP diu que no ha negat que hi 
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hagi una aposta per aquesta formació; la Paeria col·labora amb els centres educatius. 
Però també cal apostar de manera decidida per polítiques d’emancipació i ocupació 
juvenil.   
 
La Sra. Ribes  ressalta que alguns grups desqualifiquin que C’s faci el possible perquè 
el seu programa electoral sigui portat a la pràctica. El seu grup defensa i practica el 
bilingüisme; altres grups fan servir un monolingüisme constant, total i absolut. C’s 
posaria en pràctica un bilingüisme real i efectiu com el que realment existeix al carrer. 
No entenen que a alguns grups els molesti que els senyals de trànsit estiguin en les 
dues llengües i considerin que això és un atac als drets lingüístics catalans. C’s no creu 
en el lema “un poble, una nació, una llengua”; Catalunya és una terra multicultural i té la 
sort de disposar de dos idiomes propis. Sobre la lleialtat institucional diu que no es pot 
actuar d’altra manera quan es creu en l’estat de dret; hem d’acatar i assumir lleis i 
sentències encara que no ens agradin. Els pactes de C’s amb l’equip de govern són 
públics; la fiscalització que fan al Govern també és pública, amb independència de qui 
sigui l’alcalde. Cal actuar de manera responsable i mesurada. C’s ha estat l’únic grup 
que ha redactat un projecte de ROM. Voldria veure quin és el projecte de 
municipalització dels parquímetres que ha proposat ERC; no han presentat res. C’s va 
entrar en aquesta Corporació amb dues línies d’actuació: ser una oposició responsable i 
constructiva i intentar portar a terme la major part de les polítiques que portaven en el  
seu programa electoral.  
 
El Sr. Postius  diu que el model de fiscalitat de CiU és que tothom pagui impostos, però 
pel valor real de les coses. En els darrers anys el valor dels immobles de la ciutat ha 
caigut; una part d’aquesta baixada s’ha vist reflectida en la reducció dels valors 
cadastrals a les quals ens hem acollit; malgrat això no ha comportat una reducció del 
que es paga per concepte d’IBI. La congelació no reflecteix la realitat ni grava el valor 
real dels bens immobles. La reducció d’ingressos de la baixada del 5% de l’IBI es pot 
compensar amb rigor pressupostari; per això van reprovar la política econòmica del 
Govern. Sobre el deute de l’Ajuntament diu que l’any 2004 es devien 120 milions 
d’euros i l’any 2015 el deute és de 170 milions (més concessions, PCiTAL, etc.). Per 
cada dia dels 13 anys d’alcaldia del Sr. Ros el deute s’ha incrementat 10.500 euros. 
Estem qualificats com a un ajuntament no sanejat i per aquest motiu tenim plans de 
finançament i de sanejament. No estan d’acord en ser la capital dels impostos; no 
comparteixen el model econòmic i de gestió del Govern. El pacte que va motivar la seva 
abstenció als pressupostos no ha estat complimentat pel Govern (explica alguns 
incompliments). CiU ha estat capaç de començar a parlar de la situació real de l’EMU i 
s’han ofert a cercar una solució raonable. Proposa al Sr. Ros que demani a la portaveu 
de C’s que rectifiqui els seus insults al Síndic de greuges de Catalunya. El PSC va votar 
en contra d’una moció de les entitats culturals de la ciutat. La feina del seu grup és 
fiscalitzar la tasca del govern; fer arribar les peticions i queixes dels veïns que el Govern 
es nega a escoltar. No comparteix el model de ciutat de l’alcalde; ni la seva manera 
d’actuar. Per això volen ser una alternativa. No nega la capacitat d’entesa en qüestions 
de ciutat com el nou Pla General. Cal, però, sinceritat.  
 
La Sra. Mínguez  diu, amb relació al deute municipal, que cada grup ha explicat una 
xifra diferent. Qüestiona especialment la xifra explicada pel Sr. Talamonte i diu que ell 
mateix ha reconegut que és un mentider. El deute municipal és el que és: el 55,5% del 
seu pressupost. Explica els casos dels Ajuntaments de Madrid i Barcelona, per 
concloure que cal relacionar l’import del deute amb el volum total del pressupost. El 
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deute està controlat, s’ha reduït i els comptes són els que són. Diu al Sr. Talamonte que 
esmenti quina votació diferenciada han fet en matèria d’impostos de les quals han tingut 
el suport de CiU o del PP. El Comú està més alineat a la dreta del que es pensen. 
Comenta que també s’estan donant casos de seguidisme de CiU amb relació a allò que 
vota el Grup del Comú. Avui no és el debat de l’IBI. Critica el discurs del PP sobre els 
impostos. El Sr. Postius no dona valor a la congelació impositiva; creu que en l’època 
que estem és important congelar els tributs. No és congruent fer propostes de despesa i 
no ajustar-les als ingressos; cal rigor pressupostari. Lamentablement baixar un 5% el 
rebut de l’IBI no té efectes importants sobre les famílies. La proposta del Govern està 
fent que hi hagi famílies que no pagaran res d’IBI el proper any. El deute de l’Ajuntament 
està publicat en el web. Critica que CiU estigui propiciant el col·lapse administratiu 
d’alguns departaments amb un nombre tan elevat de preguntes. Explica que 
l’Ajuntament de Lleida està complint amb tota la legalitat vigent en matèria lingüística i el 
català no està en risc a la Paeria ni ho estarà mai.  
 
El Sr. Talamonte , per al·lusions, vol respondre a l’acusació de mentider que li ha fet la 
Sra. Mínguez. Considera que és un insult. Diu que està fart que diversos regidors en 
facin al·lusió a aquesta qüestió. Explica que quan es va crear la Comissió de la 
Transparència van demanar que fos pública. Sota una amenaça de la Sra. Mínguez es 
va veure obligat a rectificar unes paraules perquè havia fet una afirmació sobre una 
conversa telefònica que no va gravar (no en té el costum de fer-ho); com no tenia 
possibilitat de provar-ho va haver de rectificar. Porten sis mesos insistint sobre aquesta 
qüestió i creu que ja n’hi ha prou.  
 
 
Torn d’intervenció del Sr. alcalde. 
 
El Sr. alcalde  diu que el Consorci de persones sense llar, treballarà en la vessant de 
centre de dia i centre residencial quan es tanqui l’adquisició de l’espai corresponent i es 
pugui rehabilitar; ara estem treballant cadascú dels integrants del consorci com ho fan 
altres entitats per l’atenció de les persones més febles. Rectifica l’al·lusió que havia fet 
al canvi de vot en la darrera reunió d’aquest consorci que va passar del sí a l’abstenció. 
Sobre l’IBI creu que és més important destinar 500.000 euros pel conjunt de famílies 
més febles de la ciutat que baixar l’1% a tothom. Sobre la recuperació econòmica diu 
que s’albira; en el que va d’any s’han donat d’alta a la ciutat 190 noves activitats i s’han 
tancat 12. Hi ha una certa recuperació que genera ocupació. Explica que van decidir 
passar l’obertura de Santa Clara, com a centre de dia, a l’any 2017; el centre de 
Cappont no s’ha pogut concertar. Els projectes tenen un tràmit administratiu que fa que 
s’allargui la seva implementació (comenta diversos casos). Sobre la llengua diu que els 
catàlegs del Museu Morera es fan en català i en castellà i en alguns casos també en 
anglès (també caldrà plantejar-se fer-los en francès). Sobre l’IBI diu al Sr. Postius que 
quan la renda d’una persona baixa, rep més serveis de l’Ajuntament; si baixem l’IBI no 
podrem finançar l’atenció social que es deriva de l’empobriment de moltes famílies. Hem 
de donar més serveis socials i per això no ens podem permetre rebaixar l’IBI. Coincideix 
amb el Sr. Postius en la importància del procés participatiu del POUM i que hi hagi el 
màxim consens. Agraeix el debat i s’obre el torn de presentació i defensa de les 
propostes.  
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Presentació i defensa de les propostes de resolució  
 
El Sr. González  explica que en la primera intervenció presentarà les seves propostes i 
en la rèplica explicarà la intenció de vot sobre la resta. La primera fa referència a la 
renda mínima d’inserció de solidaritat, de caràcter universal, per persones amb greu 
situació econòmica per atendre les seves necessitats bàsiques. Explica el contingut de 
la part expositiva i dels acords inclosos en la part dispositiva. Comenta també les 
dificultats d’inserció laboral que suposa que la major part dels nous contractes laborals 
siguin temporals o estacionals. Aquesta proposta es fa en funció de la capacitat 
pressupostària de la Paeria, atès que són coneixedors de les dificultats econòmiques de 
l’Ajuntament i les mancances en el finançament dels ens locals. Cal un canvi de 
regulació general i per això s’insta el Govern de la Generalitat a fer els canvis oportuns 
perquè les contractacions eventuals o temporals no suposin la baixa de la prestació. La 
segona proposta va associada al Reglament del banc de terres de l’Ajuntament. Lleida 
disposa de molt sòl no urbanitzable que està sotmès a un progressiu abandonament 
quant a les funcions agrícoles. És important garantir la conservació de les finques. Per 
això es proposa tramitar un reglament del Banc de Terres i aporten un document de 
treball –base- que s’integraria dins el Pla operatiu de l’Horta. Es vol afavorir la difusió 
d’ofertes i demandes de terres de conreu i la signatura de contractes de lloguer per 
dedicar-les al conreu. Explica els contigus bàsics de la proposta. La tercera proposta 
consisteix en adequar el plec de clàusules administratives generals de contractació amb 
l’objectiu d’aconseguir una profunda transformació en els criteris de contractació i 
introduir clàusules avaluables o exigibles sobres aspectes ètics, laborals, d’igualtat de 
gènere, mediambientals, etc. Es vol potenciar la contractació per lots per afavorir la 
presència de les empreses locals i generar ocupació. Hem de potenciar la cohesió 
social,  la redistribució de la riquesa, la igualtat i la justícia, lluitant contra el frau fiscal. 
Cal elaborar un pla de contractació pública anual per ajudar la planificació de les 
empreses. També cal introduir clàusules que afavoreixin el subministrament de 
productes de proximitat, de baixa empremta de carboni, de producció ètica, etc. Hem 
d’aprofitar la nova directiva que ha entrar en vigor i propiciar aquestes modificacions.   
 
El Sr. Vilella  explica que les seves propostes estan relacionades amb la lluita per evitar 
l’ocupació il·legal de locals i habitatges, la fiscalitat i el sector comercial. Dues disposen 
d’un ampli consens: la referida a l’ocupació il·legal i la relativa al sector comercial. Creu 
que les dues suposaran una actuació positiva per a la ciutat. Volen agrair a la resta de 
grups la predisposició en la presentació d’esmenes i en el consens que sobre aquestes 
dues propostes s’ha pogut aconseguir. Creu que l’ocupació il·legal de locals i habitatges 
és un dels problemes greus de la ciutat de Lleida que en alguns casos posa en perill la 
convivència i la seguretat en les zones de la ciutat que ho pateixen. Actualment 
existeixen diverses zones on l’ocupació il·legal és intensa (Mariola, Centre Històric, 
Bordeta i Pardinyes). Es proposa que s’elabori un pla d’acció adreçat a tres mesures 
concretes: informar sobre els habitatges ocupats sense consentiment del propietari; 
informar al propietari dels recursos i vies legals que té per recuperar l’habitatge ocupat i 
agilitar les inspeccions d’edificis ocupats i aplicar els protocols socials escaients. Pel que 
fa al Pla estratègic del comerç recorda que el seu grup ho va proposar en el Ple 
extraordinari monogràfic. Té com a objectiu definir el model comercial que la ciutat 
necessita. La proposta ha estat consensuada i assumida per tots els grups municipals. 
Aquest consens és una molt bona notícia i el Pla director ha de comptar amb totes les 
parts implicades en aquesta línia de consens. Cal identificar les carències del sistema 
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comercial actual i fer compatible el petit comerç amb les mitjanes i grans superfícies. 
Sobre la fiscalitat, recorda que el Grup del PP insisteix en la necessitat de la reducció 
efectiva de l’IBI. Demana que en les properes  ordenances fiscals es modifiqui a la baixa 
el tipus d’IBI per reduir de forma real el rebut d’aquest impost. La reducció hauria de ser 
progressiva fins arribar al 5% durant tot el mandat, per tal de no afectar l’economia 
municipal. L’any proper es podria reduir el 3%, estalviant 1,5 milions d’euros a les 
famílies lleidatanes. En el seu moment explicarà les eines que es poden fer servir per 
compensar aquesta disminució. Explica que l’Ajuntament de Barcelona ha reduït el rebut 
de l’aigua un 2%; encara que l’import no sigui gran està convençut que la ciutadania ho 
valora positivament. El mateix passaria a la Paeria reduint l’IBI en el percentatge 
proposat. Reduir l’IBI és un dret dels ciutadans que hem d’atendre.  
 
El Sr. Juvillà  vol fer, amb caràcter previ, un prec o una exigència. Des del twitter de la 
Paeria s’està retuitejant exclusivament el discurs de l’alcalde; demana que també es faci 
amb el de la resta de grups. Recorda que en el discurs de pressa de possessió van fixar 
els objectius d’actuació política del seu grup per aquest mandat. Compromisos amb la 
independència social i el procés constituent (de baix cap a dalt) i de defensa de les 
classes populars. Avui presenten tres propostes que pretenen incidir en els 
compromisos que la seva organització política va emprendre. Unes propostes de 
resolució en dos grans eixos: apostar per la transformació social i ser proactius en el 
procés constituent cap a una república catalana. La primera proposta pretén que la 
Paeria generi espais de diàleg i de debat per tal que els diferents agents socials puguin 
decidir de quina manera es pot constituir la futura república catalana. La Paeria ha de 
ser una peça activa del procés constituent: debat i diàleg. Les altres dues propostes 
volen aprofundir en la sobirania popular. D’una banda posant el focus en els serveis 
públics que ara es troben en règim de concessió. D’altra banda, apostar per la sobirania 
residencial. En els dos propers anys, diversos serveis públics que ara estan privatitzats, 
finalitzaran el termini de concessió. Existeix un debat ciutadà obert sobre la manera de 
gestió dels serveis públics i l’Ajuntament ha de ser part activa en aquest debat. Més 
diàleg i més debat. La darrera proposta vol garantir un dret real a l’habitatge. Qualsevol 
govern transformador ha d’apostar de manera clara per recuperar la sobirania 
residencial; això passa per la desmercantilització de l’accés a l’habitatge. Cal garantir el 
compromís real i efectiu de la Paeria amb aquest dret. Hem de fer de la nostra ciutat 
una part activa en el canvi que esdevindrà.  
(El Sr. alcalde diu que ha donat instrucció que si es fan twuits del Ple siguin de les 
diferents intervencions dels grups municipals).  
 
El Sr. Baiget  s’adhereix al prec fet pel Sr. Juvillà. Considera que el Ple d’Estat de la 
Ciutat no ha de ser un avanç del Ple de les Ordenances en què s’haurà de tractar de 
forma aprofundida i serena el model fiscal de la ciutat. Tampoc s’hi haurien de presentar 
propostes que altres grups han presentat en altres moments o en altres àmbits; ni 
presentar propostes que atenyen territoris superiors al del municipi. S’haurien de 
presentar propostes de resolució genèriques, de futur de ciutat, sense entrar en el detall. 
Les propostes que el seu grup presenta van en aquest mateix sentit: ni avancen debats 
de comissions informatives, ni van al detall de la intervenció urbanística en tal o tal altre 
indret del municipi. La primera proposta és per a l’elaboració d’un pla director que 
defineixi un nou model global d’ús i gestió del riu. Malgrat que la història de Lleida es 
troba vinculada des dels seus inicis amb el riu Segre, amb el temps aquest va anar 
perdent centralitat en la vida de la ciutat. Les actuacions fetes al llarg del riu han sigut 
intents de recuperar el tram urbà i el periurbà Riu Segre, i apropar-lo a la ciutadania de 
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Lleida, que durant tant de temps l’havia oblidat. No han acabat d’aconseguir-ho. El 
POUM preveu desenvolupar un pla especial del riu, cosa que encara no s’ha fet. Queda 
pendent una actuació global que converteixi, definitivament, el riu Segre en un eix 
natural vertebrador de la trama urbana, un element de dinamització, de cohesió i 
d’identitat de la ciutat. Que incorpori, o reincorpori el riu al teixit urbà de la ciutat, 
n’analitzi el tractament unitari i adequat i es concretin les pautes per als espais ben 
diferenciats que integren aquest corredor de nord a sud. Caldrà que es faci amb el 
màxim consens possible i de manera ordenada i planificada; contemplant les diverses 
possibilitats que dona el riu i la seva llera des dels punts de vista econòmic, patrimonial, 
històric, ambiental, urbà, educatiu, esportiu, d’oci i lleure, etcètera. Cal que se’n pugui 
determinar i compatibilitzar les diverses potencialitats d’ús que té el Segre com a riu 
urbà i periurbà, en el context de la Directiva Marc de l’Aigua. La segona proposta és de 
justícia històrica i rigor museològic, per a la defensa de la unitat de les col·leccions d’art 
en què hi ha les obres referides al litigi del monestir de Sta. Maria de Sixena. Demanem 
que ens ratifiquem en els acords presos a la Moció aprovada en el Ple ordinari 
d’aquesta corporació de data 1 de juliol de 2016;  que donem suport a la Resolució del 
Parlament de Catalunya, sobre les obres d’art del monestir de Sixena, a les accions 
legals que el Departament de Cultura emprengui per aconseguir la nul·litat de les 
sentències que obliguen a lliurar a l'Aragó les obres afectades per aquest litigi. També a 
les accions legals que el Consorci del Museu de Lleida, Diocesà i Comarcal emprengui 
per impedir que les peces preservades i exposades en aquest, en siguin retirades i 
apartades del seu fons. La tercera proposta ve provocada per la intervenció del Síndic 
de Greuges arran d’una petició feta pels grups d’ERC-Avancem, CiU i Crida per Lleida-
CUP,  perquè investigués l'incompliment dels acords adquirits en el Ple de l'ajuntament 
de juliol de 2015 en defensa de la normalització de la llengua catalana. Com també per 
la falta de respecte institucional cap a la figura reconeguda per totes les administracions 
del nostre país: Generalitat i ens locals.  Proposen  que l’Ajuntament expressi el màxim 
respecte a la figura del Síndic de Greuges i se sotmeti a les recomanacions i 
advertiments que (en exercici de les seves atribucions) faci a la Corporació. Aquestes es 
resumeixen en l’obligació de fomentar la imatge pública i l’ús del català; d’emprar-lo 
normalment en les comunicacions i les notificacions adreçades a persones físiques o 
jurídiques residents en l'àmbit lingüístic català; d’escriure en llengua catalana la 
informació complementària del senyals de trànsit, com a norma general i, finalment, en 
el refermament en els acords, presos en el Ple del dia 31 de juliol de 2015.  
 
La Sra. Ribes  explica que les tres propostes de resolució que presenten són un clar 
exemple de les línies d'actuació que hauria de seguir aquest consistori segons el seu 
model de ciutat. No hi ha cap proposta a la qual podríem qualificar d'estrella, ja que són 
partidaris de debatre aquests projectes amb entitat suficient en un context més pausat, 
havent-les treballat amb la resta de forces amb la finalitat que puguin sumar-se i aportar 
les idees que creguin necessàries. Creu que el format en què estem debatent avui no és 
el més apropiat per debatre propostes, ja que el temps i la quantitat d'iniciatives 
presentades avui fan impossible un debat assossegat respecte de cadascuna d'elles. 
Per això fan tres propostes de resolució concretes, que afecten únicament i 
exclusivament a la ciutat. La primera proposta fa referència a la instal·lació de panells 
informatius d'edificis històrics desapareguts o en aquells edificis existents sobre els 
quals no hi hagi informació in situ. En una ciutat com la nostra, amb tanta història en els 
seus fonaments, s'ha de potenciar el coneixement històric sobre la mateixa, ja sigui pels 
propis ciutadans, o per fer-la més atractiva de cara al turisme.  Es pot crear una ruta de 
panells informatius que recordi aquells monuments desapareguts de la ciutat, ja que 
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actualment només s'esmenten els  edificis existents i les restes arqueològiques, però no 
els llocs on alguna vegada ha hagut monuments importants per a aquesta ciutat. Així, 
els serveis tècnics i professionals poden crear un inventari dels edificis que creguin que 
resultaran interessants des del punt de vista històric de la ciutat, per tal de generar un 
nou atractiu cultural i artístic que, a més, pugui contribuir a la candidatura de Patrimoni 
de la Humanitat de la Seu Vella. La segona iniciativa proposa l'increment de les ajudes 
socials municipals. El context de crisi en què ens trobem fa necessari seguir incidint en 
unes partides pressupostàries socials en quantitats que abans no tenien perquè estar 
previstes. La consulta de qualsevol estudi socioeconòmic familiar demostra que la 
desigualtat social continua augmentant malgrat totes les mesures implantades, 
condemnant cada vegada més persones a una situació de risc d'exclusió social. Es per 
això que proposen augmentar la partides de cohesió social com d'ocupació en 500.000 
€, per dotar els serveis socials municipals de majors recursos perquè puguin ajudar més 
gent. La darrera proposta vol dinamitzar la rambla de Ferran. Aquesta rambla constitueix 
una de les entrades de la ciutat, almenys pel que fa a transport ferroviari, i uneix 
diverses seus administratives (Ajuntament, Subdelegació del Govern i el Palau de la 
Diputació) amb l'estació de RENFE. És un lloc ideal per al desenvolupament de 
diferents negocis, però la crisi econòmica ha fet que molts locals hagin quedat deserts. 
En tractar-se d'un lloc tan emblemàtic i estratègic per a la ciutat. C’s creu que s'han 
d'impulsar un seguit de mesures que comptin amb la participació ciutadana per a la 
reactivació social d'aquesta rambla. És per això que a més de les diferents iniciatives 
que es puguin dur a terme, proposem la creació d'una línia d'ajuts i microcrèdits per a 
l'obertura de nous negocis. Explica que votaran a favor de les mocions que creuen que 
van en benefici de la ciutat i són factibles, les presenti el grup que les presenti. 
S’abstindran en les que facin referència a processos judicialitzats. Votaran en contra de 
les que no corresponguin en res amb el seu model ideològic.  
 
El Sr. Cerdà  explica que el seu grup ha presentat tres grans propostes per aquest Ple. 
Aquestes propostes engloben tres blocs que creu que són indispensables per debatre 
un dia com avui. Les propostes són fruit de totes les peticions que els fan arribar els 
ciutadans i que intenten transmetre avui aquí. Són propostes pensades i raonades amb 
els lleidatans i pels lleidatans. Intenten estar al costat de les persones i per això volen 
que Lleida sigui la ciutat dels detalls i de les persones. Tenint en compte les 
competències i recursos municipals, les  propostes van en la línia de maximitzar els 
mecanismes per optimitzar i millorar l’efectivitat en els recursos i la implicació de totes 
les administracions en aquesta lluita. Volen consensuar, entre les administracions, les 
mesures que facilitin, simplifiquin i millorin la vida de tots. En un primer bloc hi trobem 
les propostes econòmiques que plantegen modificacions i rebaixes d’impostos per fer de 
Lleida una ciutat més assequible. Advoquen, des de fa anys, per reduir la pressió fiscal 
dels nostres conciutadans. Cal donar alternatives a les persones i aprofitar els 
mecanismes que tenim al nostre abast per pal·liar i redreçar la situació de crisi 
econòmica que s’ha cronificat. Com a administració més propera hem de vetllar perquè 
les seves necessitats bàsiques estiguin cobertes i a més, que aquests paguin impostos 
segons els serveis que reben. Fa anys que el seu grup  presenta propostes de fiscalitat 
que no han estat acceptades per altres grups. La ciutat pateix una forta pressió fiscal. 
Segueixen proposant la reducció de l’IBI; el valor cadastral ha baixat considerablement i 
és obvi que això s’ha de notar a la butxaca dels ciutadans. Es reafirmen en bonificar l’IBI 
a la gent que viu a l’Horta de Lleida; les mesures adoptades per l’equip de govern (de 
moment) han resultat més ineficaces del previst, i per això és el moment de tornar a 
plantejar una rebaixa real. Hem proposat un sistema de pagament a la carta de tarifa 
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plana que ajudi els veïns a fer front als pagaments dels impostos tenint en compte 
l’actual conjuntura econòmica. El segon punt de la proposta de resolució és sobre la 
fiscalitat. Demana a tots els membres de la corporació que acceptin que a les 
ordenances municipals de 2017 s’inclogui una rebaixa de l’impost de circulació del 
primer any pels vehicles d’empresa. També que, de cara al mes de setembre, puguem 
debatre la possibilitat de donar alternatives als ciutadans insolvents que tenen 
actualment un deute amb l’Ajuntament de Lleida i al qual no poden respondre, a causa 
de la greu crisi econòmica. Proposen oferir alternatives per aquelles persones que no 
poden assumir el pagament dels impostos, que han estat declarades insolvents o que 
tenen un deute amb l’Ajuntament de Lleida; donar opcions a qui les necessita. Pel que 
fa al punt dels pressupostos aprovats pel 2016; el Grup de CiU va presentar moltes 
esmenes que van ser aprovades i incorporades. A dia d’avui, no s’han fet realitat 
pràcticament cap de les propostes que varen presentar tot i tenir una partida 
pressupostària assignada. Demana repassar aquelles partides pressupostàries 
pendents d’executar; que es posi fil a l’agulla. Són propostes per facilitar la vida dels 
ciutadans: millorar-la i fer-la més fàcil. Aquestes propostes d’àmbit econòmic estan 
pensades perquè els ciutadans puguin complir amb les seves justes obligacions 
econòmiques envers l’Ajuntament i que aquestes siguin raonables pels serveis que se’ls 
ofereix. En el segon bloc presenten les propostes d’urbanisme, que advoca pel 
microurbanisme a la ciutat de Lleida i per la gestió dels detalls que faran la vida més 
fàcil als ciutadans. Volen una ciutat endreçada que ens faci sentir orgullosos. 
Especialment són les que els fan arribar cada dia els ciutadans. Són ells els que veuen 
dia a dia com la ciutat es deteriora, com no es compleixen les promeses de places, 
parcs, etc. L’objectiu d’aquest microurbanisme és la millora de la qualitat de vida dels 
ciutadans tot millorant l’entorn, l’accessibilitat i la seguretat. Les propostes urbanístiques 
que presenten segueixen aquesta línia amb l’objectiu de potenciar actuacions de millora 
dels espais que requereixen un manteniment; en cas de noves construccions, 
necessitem que aquestes siguin assumibles i pràctiques per la vida diària dels veïns. El 
primer punt de la proposta és la urbanització del solar de Corregidor Escofet amb la 
seva plaça i aparcaments, il·luminació, papereres, etc. i que ja disposa de partida 
pressupostària. Es demana l’execució d’aquesta partida,  treure a concurs les obres 
d’aquest solar i endegar les obres del projecte ja aprovat pels veïns;  en cas de canvis 
en el projecte, que aquest compti amb la opinió dels veïns amb proximitat més directa.  
És imprescindible que es faci al més aviat possible. En aquesta mateixa proposta porten  
l’elaboració d’un estudi d’avaluació per adequar les instal·lacions del Camp d’Esports, 
amb un projecte de manteniment i millora de les instal·lacions esportives; no únicament 
del camp, sinó també de l’entorn. És importantíssim el deixat velòdrom que en 
l’actualitat està pràcticament inservible i que dona peu a ser un espai utilitzat per 
activitats que com a mínim molesten i incomoden als veïns de la zona. Els dos últims 
punts d’aquesta proposta inclouen compromisos amb les EMD’s de  Raimat i Sucs. 
Aquestes EMD’s mereixen ser tractades amb millors condicions que les que ells pensen 
que reben actualment. Pel que fa a Raimat, sol·licita que al setembre s’endegui la 
modificació del Pla General per tal de construir els habitatges per a joves del carrer 
Tempranillo. Actualment, la manca d’habitatges provoca que els joves deixin l’EMD i 
marxin a viure a altres pobles. Per  l’EMD de Sucs, proposen arranjar i reparar tota la 
xarxa de carrers del poble dins del pla de millores acordat amb l’EMD. Per acabar, volen 
agrair a tots els membres de la corporació que avui han fet possible consensuar una 
proposta sobre el model comercial de Lleida. Els comerciants i els empresaris de la 
ciutat volen que es faci. S’ha treballat molt el consens i cal posar en valor que s’hagi 
arribat a una proposta conjunta.  
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La Sra. Mínguez  explica que el seu grup ha presentat també tres propostes de 
resolució, pensant en què els ajuntaments no ens podem trobar sols davant els 
problemes que ens afecten i els reptes que la ciutat té en qüestions tan importants com 
la sanitat, la mobilitat territorial i la seguretat. Els socialistes sempre han defensat un 
sistema sanitari públic, que permeti l’estat de benestar i que  permeti invertir en les 
persones i en la medicina. Demana a la Generalitat que hi hagi un finançament públic de 
la salut, irrenunciable; que el sistema ajudi els nostres joves metges que són el futur de 
la medicina i del mateix sistema sanitari.  Que no es retallin els pressupostos i que es 
creï una bona xarxa d’hospitals i de CAP. Es demana que el departament planifiqui bé 
les necessitats i les carències que té la ciutat, en tant que centre de territorialitat de la 
província. És notòria la manca d’infraestructures i d’inversió quan a mobilitat territorial 
sostenible i quan a infraestructures de comunicacions de persones i de mercaderies. 
Lleida no pot quedar sempre a la cua  dels pressupostos de la Generalitat en matèria de 
rodalies i les carències ferroviàries que patim. Han presentat un conjunt de peticions per 
ser presentades a les administracions competents. No podem tenir l’estació d’autobusos 
que en l’actualitat tenim; cal fer el projecte redactat i fer d’aquesta estació un 
equipament  imprescindible. Sobre les xarxes ferroviàries diu que hem quedat 
despenjats dels corredors ferroviaris i hem d’estar connectats. Sobre seguretat diu que 
el saló de Plens ha demanat incrementar el nombre de mossos d’esquadra. El nombre 
d’efectius d’aquest cos  és insuficient i es demana la presència real de 3 o 4 patrulles 
efectives en els nostres carres durant tots els dies de l’any: 50 agents nous destinats a 
la ciutat. Moltes de les preguntes que fan els grups municipals fan referència a la 
seguretat de Lleida. Diu al Grup de CiU que han de saber que la seguretat correspon a 
la Generalitat i als mossos d’esquadra. La Guàrdia Urbana  ha de fer un servei 
complementari  i, malgrat això, està atenent la mancança de servei de qui té 
competència. Agraeix el suport que rebran les seves propostes i la predisposició de la 
resta de grups a assumir esmenes. El PSC ha presentat 15 esmenes i la major part han 
estat acceptades. Lamenta que no s’hagin incorporat les esmenes en les propostes dels 
grups del Comú i de CiU.  El PSC ha demostrat ser capaç d’arribar a acords i 
consensos.  
 
 
Posicionament dels grups municipals  
 
El Sr. González  explica que votaran en contra de la moció del PP sobre les ocupacions, 
que primer anomenen com a il·legals i després ho suavitzen fent servir el terme 
d’ocupacions sense consentiment de la propietat. Valora molt positivament el consens 
sobre la moció relativa al Pla estratègic  comercial. Estan d’acord amb la reducció de la 
quota de l’IBI per a l’any 2017; ho van demanar l’any passat i ho tornaran a reiterar en el 
debat de les ordenances fiscals. Sobre les propostes de la Crida-CUP s’abstindran de 
votar  la proposta sobre el procés constituent, perquè no es pot traslladar aquest debat 
des del Parlament de Catalunya al municipi; el procés s’ha d’arbitrar des del Parlament. 
S’abstindran de votar el punt tercer de la proposta per garantir el dret a l’habitatge; 
demana una declaració institucional per la dació en pagament. Votaran a favor de la 
proposta del debat sobre la gestió dels serveis públics. Sobre les propostes d’ERC-
Avancem estan d’acord en ratificar els acords presos sobre les col·leccions del museu 
de Lleida (els acords municipals i la resolució del Parlament). Votaran a favor de 
l’elaboració del Pla director del riu Segre. Sobre les recomanacions del Síndic de 
Greuges sobre l’ús normal del català en l’àmbit municipal també estan d’acord. No 
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donaran suport a la proposta de C’s sobre l’encàrrec al consell del Patrimoni, una tasca 
no prevista als estatuts aprovats recentment. S’abstindran de votar la resolució sobre 
l’increment dels ajuts socials per qüestions de forma, tot i que estan segurs que els 
tècnics municipals en donaran l’ús més adequat; no estan d’acord que  es proposi una 
dotació sense dir d’on sortiran els fons (aportació al Consorci de Normalització 
lingüística o pujada d’impostos). Votaran en contra de la proposta sobre la rambla de 
Ferran perquè consideren que els compromisos de la Generalitat amb la ciutat s’han de 
concretar sempre en fets. Respecte a les propostes de CiU donaran suport a totes les 
propostes econòmiques excepte  a la rebaixa lineal de l’IBI (que caldrà tractar quan es 
faci el debat de les ordenances fiscals). Sobre el conjunt de propostes urbanístiques 
dona especial valor a les iniciatives que porten vers les EMD. Les mocions del PSC 
preveuen només instar que altres facin. No poden donar suport a la proposta sobre 
sanitat perquè consideren que no es pot instar en matèria de salut, cal exigir; per 
aquests motius s’abstindran. Respecte a la mobilitat  territorial no donaran suport al punt 
primer. En clara contradicció amb la moció sobre l’alliberament del peatge de l’AP2 
proposada pel Comú i aprovada pel Ple. Votaran a favor de les demandes dels punts 2 
a 5. Estan d’acord a demanar l’increment dels efectius del cos de mossos d’esquadra 
per garantir la seguretat efectiva als nostres carrers. Diu a la Sra. Mínguez que només 
voten en contra un punt sobre 19, per ser una despesa de més de 200 milions d’euros. 
Demana que el temps que no ha fet servir pugui ser utilitzat pel seu company de grup en 
cas que sigui atacat en alguna de les futures intervencions.  
 
El Sr. Vilella  anuncia que votaran a favor de la proposta del Comú de Lleida sobre la 
renda mínima d’inserció. Demana votació separada de la referida al plec de clàusules 
de contractació; s’abstindrien al primer punt i votaran a favor del segon. Quant al 
Reglament del Banc de terres de l’Ajuntament, s’abstindran de votar; no estan en 
contra, però calia tenir el màxim consens dels grups de la Paeria. A la proposta de la 
Crida-CUP sobre el debat relatiu a la gestió dels serveis públics hi votaran a favor. 
Sobre la referida al procés constituent hi estan en contra. Amb relació a la proposta de 
resolució per garantir el dret a l’habitatge votaran a favor dels punts 1 i 5 a 7 i en contra 
dels punts 2 a 4. Quant a les mocions d’ERC-Avancem votaran a favor de la del Pla 
director del riu Segre i de la de suport al Museu de Lleida. La proposta sobre les 
conclusions del Síndic de Greuges tindrà el seu vot favorable als punts 1 i 2 i votaran en 
contra de la resta; el Grup del PP, fent us del Reglament de la Paeria, està d’acord a 
garantir l’ús normal tant del català com del castellà.  Recorda que en el debat que es va 
fer el mandat passat sobre aquets Reglament, el Grup del PP es va abstenir perquè 
reclamaven retirar l’expressió “preferent” en aquesta norma. No acaba d’entendre que 
es qüestioni que l’Ajuntament faci publicacions en castellà i en català i la Diputació de 
Lleida fa publicacions bilingües i ningú s’ha queixat per aquets fet. Votaran a favor de 
les tres propostes del Grup de C’s. S’abstindran de votar la proposat de CiU sobre 
aspectes econòmics i votaran a favors de la relativa als aspectes urbanístics. També 
votaran favorablement les tres propostes del PSC.  
 
(El Sr. alcalde informa que s’han inserit 20 twuïts dels diferents grups municipals en el 
compte de twuiter de la Paeria).  
 
El Sr. Juvillà  diu als membres del Grup del Comú que la Crida-CUP vol que els 
processos es facin sempre des de baix cap a dalt i per això volen que els municipis 
formin part de la base del procés constituent. No entén per quin motiu s’abstindrà el PP 
en la moció sobre el dret a l’habitatge. S’abstindran en la moció sobre el Banc de terres; 
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cal fer-ho però el Reglament és la part final del procés participatiu. Llegeix una proposta 
d’esmenes sobre la moció relativa a la renda mínima, atès que creu que la proposta del 
Comú té una part assistencialista i creu que cal recordar que l’exclusió social té un 
origen integral. Demanaven incloure referències a l’origen de la pobresa com a fruit de 
la relació entre el capital i el treball i que la pobresa només quedarà extirpada quan el 
capitalisme quedi destruït; la renda mínima és un recurs d’emergència en una situació 
d’exclusió social  que cal revertir amb una transformació social profunda. Proposa que la 
renda mínima no sigui aplicable només als perceptors de la PIRMI, sinó a totes les 
persones en situació de risc d’exclusió social amb una renda per sota del RMI; la 
coordinació amb altres administracions per fer projectes d’empoderament de les 
persones receptores de la RMI. Instar a la vigilància  supervisió de les condicions 
laborals de les persones que rebin aquets renda per evitar explotació laboral i instar 
també l’increment de nombre de professionals destinats a executar la Llei 10/1997. 
S’abstindran de votar la proposta de C’s sobre increment d’ajudes socials; és important 
però caldria una quantitat major que caldrà debatre en els pressupostos. Sobre les 
mocions del PSC votaran en contra de la relativa a seguretat; primer calen accions 
socials abans d’actuar des de la perspectiva policial. A les altres dos mocions del PSC 
demanen votar per punts: votaran en contra del desdoblament de l’AP2 (cal alliberar el 
peatge) i s’oposen especialment al punt 7è de la moció sobre sanitat en tant que vol 
afavorir el patronatge privat en la recerca, que és la porta d’entrada per la privatització 
de la sanitat pública. Votaran en contra de la moció del PP sobre ocupació; entenen que 
aquest grup sempre condueix a qüestions de seguretat el que és un problema social. 
Sobre les mesures fiscals de CiU creu que la proposta ajuda molt a diferenciar la dreta 
de l’esquerra; no poden assumir cap d’aquestes propostes (comenta els casos de 
rebaixa de l’impost de circulació a les empreses indiscriminadament o la proposat de 
treball al servei de la comunitat per les persones insolvents perquè no poden pagar). 
Reitera que mai estaran a favor de la rebaixa lineal de l’IBI; cal que pagui més el que té 
més i menys el que té menys. Faran una proposat a les ordenances fiscals per 
augmentar l’IBI a qui més té i es torni a bonificar a qui té menys.  
 
El Sr. Vega  explica que votaran favorablement a la proposta de Banc de tres del Comú 
(aquesta iniciativa també estava inclosa en el seu programa electoral); el document 
adjunt és una eina de treball, millorable, que pot servir al començament o al final del 
procés. També votaran a favor de la proposta d’adequació del Plec de clàusules que 
recull molts dels aspectes inclosos en la declaració institucional aprovada el passat mes 
de febrer. Sobre el canvi de la renda mínima votaran per punts: no estan del tot d’acord 
amb el punt primer en tant que es transformaria un ajut d’emergència social en una 
prestació (per aquest motius s’abstindran de votar els punts 1 i 4); els altres punts els 
votaran favorablement. Sobre les propostes del PP diu que s’ha suavitzat la que es 
referia a les ocupacions il·legals d’habitatges; la proposta actual és assumible i hi 
donaran suport. S’abstindran de votar la proposta sobre l’IBI; no es el moment per 
avançar el debat de les ordenances fiscals que és on el seu grup farà les propostes 
escaients. Valora molt positivament que s’hagi consensuat la moció sobre el comerç i 
que tothom assumeixi la necessita d’un Pla estratègic amb la col·laboració de tots els 
agents. Sobre la proposta de la Crida-CUP relativa al dret a l’habitatge, votaran 
majoritàriament a favor dels punts i estan en contra del punt número 4. Sobre les 
propostes  relatives als serveis públics i al procés constituent estan d’acord i hi votaran a 
favor. Sobre la proposta del seu grup relativa al Síndic de Greuges sí que li continua 
preocupant la negativa a reconèixer que si el Síndic ha fet una recomanació és perquè 
veu  coses que no estan bé; creu contradictori que C’s parli aquí de bilingüisme i no ho 
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faci a l’Aragó, a Galícia o a Atuiries. Sobre la proposat de C’s de senyalització 
patrimonial creu que no és una priorita en la política cultural de la ciutat i per això hi 
votaran negativament. Sobre l’increment de les ajudes socials voldrien saber d’on es 
finançaran aquests 500.000 euros destinats a cohesió social; si es tracta dels 
microcrèdits ja estan pactats i la proposta vol jugar amb avantatge. Sobre la 
dinamització de la rambla de Ferran considera que el Pla de barris ja està tancat i que 
sobre un futur pla es posicionaran quan l’equip de govern el presenti a aprovació. Les 
propostes de CiU sobre aspectes econòmic i urbanístics s’abstindran de votar-les. Les 
propostes del PSC, observades en conjunt, tenen implícitament l’objectiu de criticar la 
manera de fer del Govern de la Generalitat. Votaran a favor d’una major dotació de 
mossos. Donaran suport parcial a la moció sobre el sistema sanitari, votant 
favorablement alguns punts. Sobre la proposat de mobilitat no comparteixen el primer 
punt (estan a favor de l’alliberament dels patges); també votaran en contra del punt 
segon pel mateix motiu; també votaran en contra de punt 4.3 sobre beques a la mobilitat 
perquè reivindica que aquestes beques es gestionis des de la Generalitat.  
 
La Sra. Ribes  demana al secretari general que transcrigui literalment la seva 
intervenció. La transcripció és la següent:  
“Hace unos minutos estábamos hablando que éste es el pleno extraordinario del debate 
del estado de la ciudad y creo que por ende también debe ser el debate sobre el estado 
de cómo está este Consistorio y lo que se lleva a cabo en él y lo que no. Y aquí ha 
habido un momento de rifirrafe entre la regidora Sra. Mínguez (que ha llamado 
mentiroso al Sr. Talamonte) y el Sr. Talamonte, haciendo uso de un turno de réplica 
(que no correspondía pero que ha sido cedido) ha dicho que eso vino motivado, en una 
comisión de la transparencia, debido a las amenazas que había recibido. Yo creo que 
en estos momentos deberíamos hacer todos un ejercicio de transparencia y de honor a 
la verdad. Porque si esto se quedara así, el resto de personas que estábamos en esa 
comisión (incluidos los altos funcionarios y otras personas que no son concejales de 
esta Comisión) seríamos cómplices de unas amenazas que se hubieran efectuado por 
parte del equipo de gobierno –o por un miembro del equipo de gobierno- a ese regidor. 
Y yo voy a decir los hechos tal y como fueron, para que no quede la más mínima 
sombra de duda y, des de luego, a mí, como la portavoz de nuestro grupo municipal en 
esa comisión, no quiero que se me acuse en ningún momento de poder ser cómplice de 
amenazas de un regidor a otro. Y es que, durante esa comisión, que recuerdo no es 
pública y que sus actas no son públicas, se produjeron unas acusaciones muy graves 
por parte del Sr. Talamonte contra unos terceros, que no estaban presentes, además. Y 
cuando esas acusaciones se le dijo por parte de la Sra. Regidora Mínguez, y por parte 
de otros grupos que estábamos allí, que si eran ciertas debería ir al Juzgado a 
ratificarlas o si no debía retirarlas, el Sr. Talamonte lo que hizo fue dirigirse al Sr. 
secretario general y dijo: que conste que soy un mentiroso y que he mentido. Y estos 
son los hechos fríos. Yo no voy a  definir ahora mismo si usted hizo un ejercicio de 
irresponsabilidad, un ejercicio de cobardía o un ejercicio de mentira; no lo voy a definir. 
Simplemente me voy a limitar a explicar los hechos tal y como sucedieron. Y sucedieron 
como lo he explicado. Usted decidió decir en esa comisión que era un mentiroso e 
imagino que a raíz de ahí la Sra. Mínguez ha utilizado eso. Pero no diga que hubo 
amenazas, porque no las hubo, si no lo que simplemente se dijo es que uno cuando 
hace acusaciones tan graves debe de ser capaz de mantenerlas delante de los terceros 
implicados o perjudicados, para que estos sí puedan ejercer las acciones que creen que 
les corresponda tomar en bien de sus intereses o de su buen nombre. Y por tanto, 
aprovecho este turno, en lugar de pedir un turno a parte, que creo que no me 
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correspondía, para dejar clara cuál fue la posición, al menos de la representante de este 
grupo municipal de Ciudadanos, y que quede  fuera de toda sospecha el que fuimos o 
pudiéramos haber sido cómplices de un ejercicio de amenazas que no se produjo”.  
 
El Sr. Cerdà  diu que a la proposta del PSC en matèria de mobilitat hi votaran a favor. 
En la de seguretat s’abstindran de votar els tres punts. Sobre la relativa al sistema 
sanitari votaran a favor. A les propostes d’ERC-Avancem del Pla director del riu Segre, i  
sobre l’art de Sixena votaran a favor. També ho faran de la proposta conjunta sobre el 
Pla estratègic comercial. S’abstindran de votar els tres primers punts de la proposta de 
C’s sobre la rambla de Ferran i votaran en contra del punt quart. Votaran a favor de les 
ajudes socials i s’abstindran sobre la proposta de panells informatius. Quant a les 
propostes del Comú, votaran a favor de les clàusules socials. Demana que es llegeixi 
una proposta de transacció sobre la moció relativa al Banc de terres, incorporant com a 
punt segon la part darrera del punt primer de la proposta original; en aquest cas votarien 
a favor dels punts 1 i 3 i s’abstindrien al nou punt segon. Votaran a favor de la proposta 
sobre renda mínima. Sobre les propostes del PP estan a favor de la relativa a 
ocupacions il·legals i s’abstindran quant a la proposta de l’IBI. Sobre la proposta de la 
Crida-CUP sobre el dret de l’habitatge votaran a favor dels punts 1, 2, 6 i 7, en contra 
dels punts 3 i 4 i s’abstindran de votar el 5è. A les altres dos propostes de la Crida-CUP 
s’abstindran.  
 
La Sra. Mínguez  diu que el Sr. Talamonte quan es posa nerviós i està mancat 
d’arguments considera que se‘l amenaça; tal com ha explicat la Sra. Ribes (i tots eren 
testimonis) ningú va amenaçar ningú perquè en aquest ajuntament ningú vol amenaçar 
ningú; el Sr. Talamonte ha de ser responsable de les seves paraules. Valora 
positivament el treball dels regidors del seu grup i la voluntat de consensuar textos. 
Votaran a favor de la major part de les propostes, atès que s’han acceptat moltes 
esmenes. Votaran afirmativament a totes les que fan referència a l’habitatge (PP i la 
Crida-CUP; tot i que a aquesta darrera votaran en contra dels punts 3 i 4). També 
votaran a favor de les propostes que van encaminades a les ajudes socials: la de C’s  i 
els punts 2, 3 i 5 del Comú. Votaran en contra dels punts 1 i 4 d’aquesta moció perquè 
l’Ajuntament no pot ser l’administració que rebi les conseqüències del fet que altres 
administracions no estiguin exercint les seves competències. Hem anat assumint altres 
competències perquè altres administracions no estan fent el que els toca fer (habitatge,  
ocupació, serveis socials....). En el Ple de les ordenances fiscals i els pressupostos es 
podran avaluar quines polítiques socials podem dur a terme. També estan d’acord amb 
la proposta consensuada del comerç i alguns punts de la proposta d’urbanisme de la 
ciutat de CiU (hi votaran pràcticament tot a favor llevat del punt 1r. perquè ja existeix un 
nou projecte pactat amb els veïns). També votaran favorablement a les propostes que 
plantegen qüestions estratègiques com el Pla director del riu Segre o la dinamització de 
la rambla de Ferran. Votaran també la moció sobre el Museu de Lleida. Faran un no 
rotund a les propostes que afecten al finançament municipal (rebaixes fiscals, 
competències no pròpies). També s’oposaran a alguns punts de la moció referida al 
Síndic i el català. El català no està en risc a la Paeria i donem compliment a les 
recomanacions del Síndic; votaran a favor de tots els punts llevat del 5è i del 6.b) atès 
que el seu contingut no s’ajusta a les sentències; no entén que a la Diputació de Lleida 
no es plantegi mai que el català està en risc quan estan aplicant el contingut d’aquestes 
sentències i en canvi es demana el contrari a l‘Ajuntament. Els efectes d’aquestes 
sentències són mínims i així s’ha reconegut a la Diputació. El nostre Reglament és 
impecable i defensarem sempre el català a la nostra institució; si un català demana 
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rebre la informació en castellà té tot el dret a fer-ho. En els senyals de trànsit fem allò 
que el Síndic ha dit.  
 
El Sr. alcalde  diu al Sr. Vilella que la paraula “ús preferent” en el Reglament actual de la 
Paeria figura quan parla d’impresos bilingües. No es tracta de fixar l’ús preferent del 
català, sinó que en el cas de textos en els dos idiomes primer estigui la versió catalana.  
 
El Sr. Talamonte  diu a la Sra. Mínguez i a la Sra. Ribes que li afalaga la seva insistent 
atenció però no vol entrar en el joc de convertir la política d’aquest Ajuntament en un 
circ. Seguirà treballant pels interessos de la ciutat. Sobre les esmenes “in voce” vol 
aclarir que al punt 1 de la proposta sobre el Banc de terres, el final del punt 1 es 
converteix en el punt 2. D’aquesta manera es podria ajudar a que alguns grups que han 
manifestat la seva abstenció hi votin a favor. La proposta de Reglament seria el punt 
segon. Sobre l’esmena feta pel Sr. Juvillà sobre la renda mínima creu que la moció té un 
sentit  completament diferent. Els proposa treballar conjuntament en una moció 
conjunta.  
 
El Sr. Juvillà  entén que la proposta del Comú és correcta, però no té tot el sentit sense 
donar també eines perquè això reverteixi, per tant, la seva esmena forma part de la 
mateixa proposta. No es pot parlar de renda mínima sense parlar dels motius pels quals 
és necessària i quines mesures proactives cal fer per revertir la situació.  
 
El Sr. Talamonte  explica que la seva proposta no pretenia analitzar la renda mínima i el 
seu sentit o quines són les mesures socials que cal adoptar. Es vol donar una solució a 
un efecte pervers que provoca que es tardi tant en recuperar la prestació quan es té un 
treball temporal. Per això no té sentit incorporar la proposta de la Crida-CUP com una 
esmena.  
 
El Sr. Larrosa  vol aclarir el posicionament del Grup del PSC sobre aquesta esmena in 
voce de la moció sobre el Banc de terres. Votaran a favor del primer punt tal com van 
manifestar en una esmena que van presentar el Grup del Comú i que no ha estat 
contestada. Li sap greu que no hagi estat contestada una esmena que tenia la vocació 
de reunir el sentiment majoritari dels grups municipals.  
 
La Sra. Mínguez  diu que abans s’ha fet una al·lusió a les xarxes socials en referència 
als twuits. Demana al Sr. Postius que als twuits no es diguin mentides. El Sr. Postius (o 
algú del seu grup) acaba de publicar que la Sra. Mínguez anuncia un no rotund a les 
propostes de rebaixes fiscals i a complir les recomanacions sobre l’ús del català del 
Síndic.  
 
El Sr. Postius  diu que la Sra. Mínguez menteix perquè ha dit no a un punt essencial 
d’aquesta moció. l punt. Votarà en contra d’aquesta qüestió.  
 
La Sra. Mínguez  diu que el Sr. Postius ha escrit que votaran que no a les 
recomanacions sobre l’ús del català del Síndic. Les recomanacions fetes pel Síndic són 
els punts 1, 2, 3 i 4 de la proposta i el Grup Municipal del PSC fa un sí rotund a les 
recomanacions del Síndic.  
 
El Sr. Postius  diu que el punt 5 també ho és; demana que no s’enganyi a la ciutadania.  
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El Sr. Vilella diu que amb relació a la proposta modificada de la moció sobre el Banc de 
terres, votaran a favor del primer punt i s’abstindran en els altres.  
 
 
Cloenda del Sr. alcalde  
 
El Sr. alcalde  agraeix el to (de vegades dur i tens en alguns moments) lògic en un 
debat sobre la política de la ciutat. Espera que els components personals del debat 
disminueixin amb el temps. Ha estat positiu el debat general i l’aprovació de les 
propostes de resolució, amb el compromís del govern municipal de -amb les capacitats 
pressupostàries que hi hagi en aquelles que les afecti- posar-les en marxa en tant que 
reflecteixen la voluntat del Ple municipal.  
 
 
L’alcalde aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
 
 
 
El secretari,  Vist i plau, 
  L’alcalde, 
 
 


